
Egry Gyula II . 
szds . 

1943 . 08 . 0l . 
1937 . évf . 
III . ker . 
1: . kir . cső . tanzlj . Szombathely 
okt . ti . 
1943 . 08 . 01 . 1913 . 08 . 21 . 1940 . 07 . 01 . 1932 sor . évf . 
Sz .: Cegléd , 1913 . 08 . 21 . hiv .áll . 

+ Cegléd , 1981 . 05 . 21 . 
Deli Benő cső . fhdgy . sógora 
A ·: .BE~rN..A~ M~~~ t 

M JÚ~ c..s6. Ti lc.É1>..z.o T~ kl)Lt.~ 
tt.93!J.'....fj~O. ·H~An\O)) 61.f?. 
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F<..~Q~ J ,t\~:{J '.\ z~ t-.;; sz 

Géppel-+ 

Kézzel -+ 111 



1943 . 08 . 0l . 
/1937 . évf . / 

v . csó . ker . J jvidéki szárny pk- a 

1943 . 08 . 01 . 1915 . 08 . 02 . 1940 . 07 . 01 . 1937 . 

+Melbourne /Ausztrália/ 1~~~.ÖLi.30. szívroham, i..alvern , st . Joseph 
'fii r . k . temető 

Szül .: Szombathely , 1915 . 08 , 02 . 
, (! , 

Ausztralia , .K0 dak- gyar 

Gy.: Leelie ,-

F .: Lilly 

H. L . 1994 .XLVII . 2 . sz . 14- 15 . o . 
E!§~' s ~fszló szds . l . e • ) 
UjViYéki szárny pk- a, 1944 . 05 elsejére vir r bdÓ é:,uel fé l 
kor r. ... 1~01.c.rr..~ -'n~.n /Vic •.. 11"' ' : , :..<- / uz; i'.lfr ~11 ',,,~ JJ.é::zbc.n 7.iv­
ro"' T'lhL n 7R é korá n ! eg i l t . 
1915 . 08 . 02 . :: zor11bn theJ~ren :: z·i.1 e te. t . E0 ye temi tanulmányi u t ..... 
/f • • / l"J - E;n 'k f' a e.s „ ... ',) z, l ola T • .A, - L.t ' .... C 

CE:ő . t ·-; :r r.~-ot elv(:_,€ zve 1940 . 07 . 1-' lbzdte r €t> mit hdey . 
zol ' 1 ,'t. 191i5 elejé'1 haQ"ta el ' ~ 19 ' 9 - ben várdoro- h. ki 
UE'"' r i · -· . 11 11Kod k 1 -n'l „o"' 'v' ~·: t 'e ri t v~ll-i 

.,. e t l · e /:, ~ ~"' / 



Endrődy Barnabás dr . 
ezde . / ..... ~:,E/ 

1944 . 01 . 01 . 
Sztb . Jll . ~~jr . cEendóre é f, Ezabályzat~zcrke:::ztő és 

tanulr!lá J i 'Jiz . 

1944 . rJ . Ol . 1R97.10.03 . 1917 . C9 . 17 . 1915 . l~. 

1944 Szatmcir vrn . f5i s pánja 
+ Ar_sntina , Buenos aire::: egy ce6- napi vacEorg után 

Braham I . /4 79 . o . 
~zatin(r vr1. fillun i t_:r ZL8 t {E i:nt k f-e 
aki t t ~ : t e; „i n ~ h. o rn • 19 4 4 • C 4 • 2 5 • - én ne v e -
zett ki . 
M. kir . ce6. 6pk . iek . jv . t anf . J . Ezd , 1940. Jvf 

19H. Junlus 1. CSENDORS. 

A Ko~dn11:6 Or 0 F6méllósdga dr. Endrödy Banubú 
~nedest - uolc4lalon k!villl v!.szonyba történt helyedse 
mellett - Sutmjr vMmcgye b :.i.,mamemetl lhJ. varos 

f61sp6nJAv' nevette kL 

Pn vár u"' • t<:::.n-..1o~2t k - a 

• 
A KoTmdnyzó ÜT 0 Főméltósága dr. Endrödy Barnabás 

ezredest - szolgálaton kívüli viszonyba történt helyezése 
mellett - Szatmár vármegye és Szatmárnémeti thJ. varos 

főispánjává nevezte ki. 



sen ornyomozo in ogni o an . 
1917 Ludovika Akadémia 
1919 Ezegedi ef . Ostenburg kül . 
Horthy személyes véd . Siófok 
1921 cső . ti -i tanf . 
cső . isk . okt . ti . 
1932 . I . cső . ker . nyo . aloszt . 
baloldali nyomozások 1932- 1939 
Kerbold Ilonai kapcsolata , mint besugót beszervezte 
feleségül vette 
1944 Szatmár vm . főispánja 
1945- 1954 Győr vm . gabonavásárló 



Eötvös LáEzló dr . 
s.zds . 

1943 . 08 . 01 . 
/1937 . évf . / 

X. csó . ker . Székelyudvarhelyi EZ~rny pk- a 

1943 . 08 . 01 . 1915 . 02 . 22 . 1940 . 07 . 0l . 1937 . 
Ilona ~ 

F.: Szücs Eszter /1.i~ skolc , 1943/ 
Gy.: - Jolán, ~éterL4szló 
Pálfalvi Nándor : Esküszöm, hogy hÚ leszek . 70 . o . 
"Udvarhelyről meglépvén-DebrecenBen, a honvéd kórházban feküdt 
be , derékfájdalmakkal . 

' • ' 1.... ,. 
M. k ~ K. CSo. Tc. fe" ?Z.o 1"">-~ f·M ~t>..JA 

• 
"''~kol.C1 Gr. ,„~AJ-<'.S~ 6"6."i'•· 



Fadgyas László 
fhd t:;.Y• 

Kp . ny . Csőaég . ~özp.nyo . pság . Törzs .: ea . ti . 

1942 . 05 . 01 . l~~ö~.30 . 1939 . 08 . 20 . 1939 . 08- i . 
. (. F .: Tauber L.arianna- rlenriette /194 · / S~TMAf\tv~hit"l ~SB 

Ausztrália , tielbourne , 
1942 . 04 . 01 . 
/1939 . 08 . évf ./ 

, . 
Vic toria l. Kf.'R.,.,,ACS Ju])1 T 

' 

F .: l 'Kernács Judit 1975 . 07 . 28 . Geelong , , 
Ausztralia 

"Ausztráliai l •• agyarság" szerk . 

B. L.1987 . XL . l . sz .3.o. 
Ftldfjfas Lász~i fhifX·, / I11elbourne, Vic .Aus z trt.lia 
i~v , eby res Ve~ az ausztrá l vivó és a magyar 
koze letben, sze~kes z ti az "ptu:= ~tráli~d l g_ ·s ú " 
198~ ~z~ptember~ben ,a Victoriai Lat;y·1r S~övetsé~0 
elnokeve vél~sz tottáE~enkivül elvállalta nz 
.t..!1BK victoriai f ocsp . vez-é t. 
/U .hl .1986 ,XI , 5./ 
~ .L. 1973.I- OI . XXVI . évt .l-6 . sz.Jl . o . 
-Fn•iv E Ca ba , P TAS L'rzl6 ~h'~v . tin 
1972 . 08 . 26- n kö t o tt J:?.„ZUSE _o t Geeloh ' victoria 
.Ausztr 'li a ' ban Oakes Thel tn Jo ln- nal u bater!or i 
re! . tea ploRbLn. 

·~- . 

t ' • ,_., ... 

" „ . .......... .,..~. 

--> ., __ 
, . . 

I ,. ~' ( .,J <„ • " ( , „:,; 

1 , 

FAJ)GtAS L"'5tlú 

~ + '?Eie.i2.FFY ZSot'@oit 

Balról Jtbbra a térdelö sorban: Bánkuti J. örm., csoportvezető, Pbztor 1., Gulyás 8., 
Dr. Bánsági 8 „ Perjéssy J., az álló sorban: Ferenczy M„ a házigazda. Fadgyas L .• 

Péterffy Zs„ Kovács A .• Nagy G)·., Farkas J ., Antalffy P ., Fa rka" 1., Jflszai 1. 
éc; Fodor S. 

1( / 
.!' J 



FADGYAS LÁSZLÓ 
f Z I 

ÍJ 

. ' 

BÉKE PORAIRA 

ICöszönetn~ilvánítás 

~ .L .1969 . ul-08 .XXII . évi . 28 . o . 

Fa 6 Károly dr . fhdgy . 

1 

FADGYAS LÁSZLÓ, 
a Vitézi Rend 

Nemzetvédelmi Tagja 
szkv. M. Kii. Csendör 

fóhadnagy 

1( 

FADGYAS LÁSZLÓ 

Ccl gar y c ~ op . két éven vol t c~op . vez . l,unkáj á t sz~b6 Gellért vette át . 



Falta László 
altbgy . 

Cs .F . 19J8. 02 . 0l .-19J9 . 08 . 0l . 
Szül . : Apát~alva , 1884 . 11 . 24 . ~.~. 
+ R,dapest , 1939 . 09 . 06 . / 7? / Farkasrét 

A. : Lészáros Ilona 
1902 hdp . isk . 
cs. f:. ,,{9~. 01. ol . „ A.5'.3.9. D.8 . o~. 

virlz 'Falta László 
nftdfiom n9;y, 

ti 111. Hir. C:S1!11tf6rs tf9 .fa!tigJ!e/qje. 





1943 . 02 . 01 . 
/ 1905 . évf . / 
csőség felügyelője 1 Vf2 .. f.2;X, 

1943 . 02 . 01 . 1890 . 02 . 06 . 1910 . 08 . 18 . 1905/1908 
Szül .: Kec2kemét , 1890 . 02 . 0&: 
6 h , A-6-. G 1".f ti" J,..: "°„ .. „ ....... L!.: t.J o. t ÍJ. • onv . agyus e . i---- · ~~ 
A.: Mészáros Mária 
Közell . min . 
+1953 . 12 . 22 . Kecskemét 

'R. k~ik. 
csö.stG. F(t . .(Jft!. -1!-IS.• ;.9~4 AO • ./6. 

Katonai perek 1945- 1958 . 120 . o . 
fRF' SWá @éhor @lrh!7· 1942.~ ll . ~5- M .Xir . ~sőség fel - je altbgy . 
Í9~~ .~9.MOSZKVa1 r egyverszuneti del . vez- Je 
1941 . 07 . 22 . ig moszkvai kat . attasé 
vez , ezds . 
1944 . 09 . 28 . Szlovákián keresztül ~1oszkvába megy a fegyverszüneti 
tárgyalások aláiráaa miatt 
1944 . 12 . Debrecenben , 23 - tól Ideigl •• Temzeti Kormány K~zell , min . 
számtalanszor felszólalt a régi csőség érdekeiért 
protestált a kollektiv felelősség kimondása ellen 
a deportálásokat illetően semmilyen hatáskörrel nem birt 
Braham. II/140 . o . Faragho Gábor ' l tbg: . ,-r61 szár.1olt be, lio~ 
20t . Oüú cső . ve t t r ész t a ZLi<h:i-----~~~~ 
lanit~ei rnlive l e t ekben és csak 
hármukkal s. emben ke l le t t in­
tdzkedést fosanatositani . 
~%.ÜL.. 

vitez FARAGHO GÁBOR 
altábornagy, 

a m. lo.ir. csendörseg felügyelöje. 



• 

jili!jiiJ_íili„~~~i!!t!!9ili~!iil~!kli6il!!MiiliMM /Kecs lcené t, 1890 . 02 . 16 . -
J , • • ez s . 

I . vh.je~i t anünények t f•l.rt tott . Ha.dügy Min . bee . 
192~ -1932 . I.15 . VI-2 /rejtett 2vk! . beo . ti . 
cs~p . szolu . 
1938 . o~ . ol. - 19-40 . ,.,3 .ol . H .11 . Elnsé~ ."B0 oszt . vez . 
Vissz helyezték 2 , vk! . /:irszerz6 é~ e l h . oszt . 
19-4 0 . 09 . ol . H.: . ElnEé~ vez . 
19-42 . ll . 15 .- 1 . kir . CS6sé~ , 1944 . o? . ol . R6sée !el . vez. , 
1944 . o9 . 28 . -llOs zkv!bn a YU...,y-r !e._yvers zline ti dele..;{ ci6, w.jdl944 . lol 
i~r fnyzó e~ izásúból Fara~ho is ellátta kézj cyével ·z el 6zetes 
!e~;verszilne ti feltételeket . A sikertelen kiu rási kisérlet ~tán a 
... íoszkv .i ~·'l .yar Bizottsá~ t '1"' jn lett , 1 jd vie ~zatérve l1rt;~~urorszá'-ra 
1944. 12 . 22- t61 idei, lenes Ne zeti Kor..ány közellá tásUeyi tárcáját ve -
zette . 
E tiszteá~ben része volt a os6séui euszUntet6 rendele t / 1690/1945 . t . 
E. sz ./ ki"llaltitáe.úban is , anc l y Titntotta t ette szoTélyisé._.ét . 
19~ . o7 . 21. ewvál t tisz tsé~Jt61 kés6bb Kecsl<:e1 ét . ellet ti te.nyáján­
k 'n"s 7erl akhe lyén vi "' sz vo ,,„_l t nn élt • 



UjEz~szy István . 21~ . o . 
7. !· r rh• Gábor vez . ezds . r61 adatek . 
-.iíiiíililli~„„ 19~0/1941. ?liat ~oszkvai kntonai att~s, . 

-sé~ vez ., 1942/44 cs6 . fel . 
l'•~zkvábl'!n diple.táciai ! t.t 'rp6stával k~r6r~kat szál litott ki , elyeke 
a maB r~szben- ~k . vez-je - általában- '1irs erz6 U~ynökök dijazásrn al­
k 1 s ~lkBlruaze tt . E~iat t 1941. beü- i elj'rás is ind~lt e l lene , ett 
a hirszerzésre ynló iYatkezáss 1 YQdekezett , , 
1ri nt ~ CSf .-je 1942/1944 . er6een je Jbel d li felfo~ás• euy 'n.allek tt•t t 
kezett . B~ky L~sz lóval k•lissz'k 1•öuött ök- t tartett , teljes befoly 
eit Qrv&nyesitette , he~y az •jvidQki rabl6~yilkosssáúekba• r'ezt vet 
az Ujvidík miatt perbe!o~ett cs6- ök bir6e~~i túrvyláeain szárntkra vé 
d6ket rendelt ki, i ndent elktlvetett, he~y a büntetésUk a niaisztéri 
ba• le yea e{/llapi tva . Anid6n tt t6bUnösök- Feketenalny- Czeydaer a l 
t bty ., Grassy József v6r~y , Deák Lászl ó ezds , Zöldi. árton szds .- i e 
szökt ek , o központi c&6 . nyo . oszt - nak lnnyha vó~rehajtására ~dett ~-
t ai:t t áat . 
1943 . éplilt ki a " se~édcsend6rs é~" , Faraghe Gáber gondoskedott róla , 
h•uY o seraikba f 6le

0 
jobbelda li 'rzel i e~yáaek , u . i . értelertbe~ ér 

tele ">en ir·~nyi tetta Orc;ev6.•yban ki''::épzéeeket is . 
19~3 . nynrtin Fereaczv LáEzl6 cs6 . alez . öntevékenyen letart6z t t tt 
aé„J szeciálde . r.~rt:1t < képviee l ót . ,~ körillnén.~r ne11 fed t~ a Kállny k•r 
nány é :t\'.lekei t . K,,. llay "zonnal iI. tézkedett a szd . képv i sel 6k sz :,, dl6. 
r"'l he lyezése körill . A B.!... el.cendelte, 11 ~- neki Fereaaz:v Lászl ót ve 
~essem el6 .Keresztes - Fisker Ferencayt a kihallgat áson do~álá~baa ~é­
~zesitette , áthel·ezte ~ közp•nti os6.aye . oszt- iloz . Feragh Gáb ra 
pedi' elre delte, •t!..Y 11.evezett elle i ndi t een ü yészi eljárást . 
F ra.:J\o Gáber.a._k kedve .~e v•lt Ferenczy, \tfl:,rl: t.;.Y "'3 • . • 1t asitásá ttk 
nem te tt ele~et , 6t csupán l ényegtelen bUntetésbe~ rdsze eitette . 
19'.3 n ráh B~lntenbe~láren ~z oda internált Mé . o- b61 ~te~szökö tt fraA 
cia h di! lyek.:i. t cs6- ök t e ttlo..., bá:iit. 1. „zt 'k . I1nllier vlc . ezds , f r . 
ka tenni a ttc-sé panszt tett n·:l 1 ~s el~._tétclt kért . J ... v slatcmra o 
B.U. utositetto F~r~;ao t~ ce~-Hk s•ly•E ue~~lintetás6re . Farnch ozon 
ban ~cs66-ke~ ostpán á thelyeztette én neefedd~eben részesi tette ,-

-
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Farbaky JózEef 
ezdE . 

1942 . 09 . JO . 
/1914 . 08. évf . / 
v . ce . ker . pk . h . 
1942 . 09 . 30 . 1893. 03 .13 . 1914.08 . 01. 1914 . 08- i 
S'-'ül .: ~A'P&Si 
Gy.: Ákoe , Géza 

1945 . 0l . Ol. nyug . 
F . : Pornói Antónia Beatrix 
+ Budapeet , 1960 .10. 26 . 
1893-1960 
J. 927 Naakunizea , Pr bcéó . iek . pk . 

N.K. 







Jl)'UP „ 

életének 60, és boldog háza$ságán~k 38. es dejében, hosszú sienvedé$ után, 1960. októ~r 
26-án hajnali 3ft44 óraltor elhunyt. \ 
. felejthetetlen drága halottunkat ok~ 29-én, délu~ 1 óralior helyezzük örök nyu-

~ galótnii'1}iesteíl iímeaetttam~ a .. ~ ~~llái •rtart:á.sa $Ze.tl"Q.t. • 
Engeszté16 szentmiseáldozatOt olrt~~ ·~ J.'ággel o/48 órakor Mutat~tunk be leÍki­

üdvéért a Szt. Jstván király Clamseum plé~iatetnplom.Aba.n (IV., Arpád út 199.). 
Budapest, 1960. október 27. 

FEL!JTBE'rETLEN EMí..tKlD SztvtlNKBEN UBUKKt :U! 
· ' NYUGODI B:tlttBEN! 

an. Farbú>' J6uetné 
sz. Pom61 AtlUala BeUrls 

felesége 
Fatb8Q Péterke 
Parball:t z.6ttb 

unokál 

Dr. Farbaky Af'Olion 
Fa.rb,ü;J Ede 

te1tv~el 
Dr. Fatbakf AcOltollD6 

· ~. Neocridy Stefinü. 
sógorn6Je 

Dr. Bareaa Andrún6 
sz. ParbaQ $tefinla 

keresztlánya 



h1-ball;J' Z4zeet eue4•• •• ·aláltlti .t••lelllaén)'elT•l meaa„ hl· . 
ula4ta •• eakJTel fop4ott kllt•l••••aAt · 

•S>rn a .„„ .... a411'• ai.•1 telaaa1Ml4'alt llura•idken aint 

•kik6111n.t-.•• tli-utlaat• lHl. aáJua •1eJ4a mepesdte millslcl49 t • akko ... ' 
1 

• Jláa•t•Jc már eo hdaa J;'& „.„.m. tarwttalk a !.!urán innen •• tul 1 a 

10 • aQ l&öaaéset da l&tot.t helyet. 

A megazill6lc a- a •••b,ona"~' llaa• a n~et caen.t1&rs• t ·i 
• 1 

Jai Toltak fa a lakoeal\g ktiat '\ll&addan hanaoatatiálr, t iogy ~ ~o!"i!letró . . . 
aoba ki nOM Yonuln&k1 ~ert e~t ~tbsetorsangh09 oaatolj ~~. 3 c4lj~ ol• 

'rie'1ies fillald6 prol>Cl8&ft4Rt 1• folytattak ée em >.i lkko se~ n~ar rdszét 
ro41"tllln~lkeaer1tette. 

A „„ inne1 ao ·klaalslte:s .•atfh'Uk, hoa a r:ial§"ar oaen44r . . 
~'88a •l vüilk ..,Ott a. k8alt1atona~1 aolsU..tot, a bortY44-•a :iaonban 
- TOnUlhatott 'be a ?lelyia..._lM. A hriln tull etrl4ovA!t1 klrlet JrGs-. ' .„ .. 1"1 .J>ecliC m• -oar oaelMlln .... ena•-.- .... ,. „ ttl&a_yG11Ul4aál 

1 

lffonuln.1 1s·bsd,koad maosr ~on44 ; 41eae.patot lef•&YT•:teat4k, tocl.?d 
eJtet'télf tis Ot'Sak hcoaaa.a társ,val.ia utJ.n ~edt'JC om\n.don. , 

. . · Ml ildatlAn propaa.-. ·a llur~ . ~an.U · ~é•en aü tu~páát 
eredmé117e~ett. 11&Yho~ aoJra•„·"f01• fe~erbaaazmlatra- 4rett he~„, 
• „ .-\ 

# • • • ~ • ', • .„ . 

f01oi,.kl8ab-.dit6t • a magyar záaa~d 1•''~~·• si~. &ta't• m~et r,'aaiat 
a .... , · ••~&rl~ r•aalnt aa 'l'k.l.G felbuJta.to'\t ném•t d• Yend aJIU 
lüo••'a ~6Yetett el, aaonbaa a ~ o•en44w hicaadt•Aaa m1124enko7 
M&llttDtette Ute mert llitta, hoo iJ.7 lte&Yatk03'• Y4gaete• 1• lehet. 



, 

. ,· 
/ 

;fv.'"" :J.\r'Ji\ky J6a:séf G.&rtdea:. ~~ f.mtelli ré.aa Bnt'"ftll l -41&04 Í llO . .„ '\ 
· · 'múod ·n,l-net parancanoJrúa.11, S...,8.J' fhdaaOQ41 t.Al>azf:Sr 4• hr4át•11m 

. 
- r iwtnott !. '1émet oe•n44i-a• t&~4k tlan ~~o~add,Jára, a p70Tolr1~l6 

1 

·~'kokru., h'i• ••Ul hat ~o:coti:m k~••tal\e u 4-~:amalen ~~uk 

gylkerea ae~asilfttet'84t. 

!:rl'ta ~ö1-baiaöd 'bi~•it.~~1 t~...,.U• ücl"1t ::-a• .:e slyg 11vria 

~lade CLlearodstt a n~t aend4r8 ::sa:-b~ kelrilleti ~r~no:anoka aat a 
\ ~, . ~-

.iyána4pt bal13oa\atta, MO' dri ... lc 111 •• J.t1~9l' 2Q kcbaác te%ill•Ut 
-··~ ........ „„_ ... „ •••••• „ ...... „ .... „ .... „ •••• „„.„.„.„. „ ..... „ .• „ „ ! ••• „ •• „.„ .• 
• ~,&kád.. . . 
.._. ____ 4 ___ ----- # ... • • < ('. , 

, .A r1agvar. b1iao~'•'8 haJOat&tlan ~t • .&llá9pon,Ja, n.oa •eg 
·--·-···----·-----... ··!1'1t~ ............ .... 8'a:1ae-.!.laéterD11 \erUJ.•te' at. ..,.„ ' t a• 1000 "'•• hu.t -lno bolft1." . -f • • 

1'ri·• a i .liitv-.1.{sö rattpaakad1ak1 1941„ Juniu•_ 9.•41l iia a NSJ„ 
~ -~ 

de~e:tá• t.r!c•!l·•it, noa ~ Xi:s!::h~vu. •tlat,rf.ü~a, CJed6·;.ivu Ja :Jei- ·e: 
hl\a ii i t kell adr.S a nd!-· t t.ekn~Jt~ia: kö•a4s•'\ pedig • Jl'.tl" ~ n inneni JN„ 

••••M•·--... ·-··~-..... -~-·~· ~ ,~· 
eaállt réaabSl ~ Ortten•, · Jd~ ' 

~„."-.t..n:; ~~_,;:l.,.· : ... ' w... .;.; ...: . ·~- - ... -

J w!i\19 11.-4'1 _Yladie a1mit~ ~02r~d•aB41 ~~ ~14~ mstjelent ~ 
, . - . ··1· r. 

~ ~ ltic~ttnác 1-h1mis.1m~~t.0Jl la b:"ba.ky l&ud s :ar•d•• Teset4" alatt 
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Fáy Gyula ne 1es fáji 
alez . 

1942 . 03 . 20. 
/1915 . 11 . év: . / 
I . cső . ker . ea . ti . 
19~2 . 03 . 30 . 1890 . 11 . lo , 1911 . 03 . 0l . 1915 . 11 . 

1909 . 
Gy . :-Zsuzsanna , Katalin 

19"' J . 03 . 16.-1;26. 08 . 15 . tényl . szo~ 0- :t i e:."'zek ..... tva 
..fS.t~.: v . 1<..~R. c.sö fkDC:t. -fj~S. o,3.o..(., .3.StAR.t.)'f, ~AU\S.S~6'/"'RhA1" A .SJA~?". 
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Fejér Károly 
ale z . 

1941 . 11 . 01 . 
/1915 . 0J . ' vf . / 

X . cE ő . ker . marosvásárhelyi ker . törzs . ea . ti . 
1941 . 11 . 01 . 1894 . 08 . 16 . 1916 . 10 . 01 . 1915 . 0J . 

Salzburg /Austria/ 

Harslyi Fejér Károly alez j6 egéez­
oéghen, régi tábor i egyenruhájában, 
bUezk~n vieeli a MKCSBK 25 é.J.E~-t 



• 
l!'ekete Pál I 

Jf@Z. 
1J4) . 0'1 . 0l . 
/1921 . évr . / 

6 . honv . gy . e . 

IX . cs6. ker . ~olozsvár , l~rzE . ea . ti . 

1942 . 10 . 01 . 1943 . 08 . 01 . 19J.r!~. Jl . 1922 . 08 . 20 . 1921 . 
F.: Kerekes Erzsébet /1985/ 
Gy .: -Zsolt, Portla d /Oregon/ USA f .: Kerekes Brzsébet 1985 
+ 1944 . 08 . JO . Bereck , az Ojtozi szoros bejáratánál elesett 
Hő:: i halott j .~J .... , 

F.' Z.Sot.t MÜS1.A~ 'R.A,jz.t>~ !:>v?,vt.yo'Q./ C.St~W'-.st. • ., 

Fekete Pii / 
szkv. m.ldr. csendóralezredes. csendör i\l.\>lr. 

CIX.csó.ker.) Hősi halált balt az ojtózl szorosban 
43 éves korában 1944. \1111.30-án. 

Kézdivásárhelyen <Háromszék vm l van ' 
eltemetve. 

(F .Zs.19711. Vll .31) 



' 

B.L. 1986 . 1 . ez . 5 . o . 
Fekete Zsolt , az ·csK. tb tagja , az US hde tart . őrm . 
/Portland , Oregon , USA / Fekete pál alez . fia és Kerekes Erzsébet 
~rnő /Kolozevár/ 1985- ben házasság t kötöttek . 
/F . Ze . 1985 . 12 . 06 . / 
Fekete Pál alez . a kolo~c ~~i ~ N . őrzlj . pk- a hősi halált halt 
az Ojtoz- i szorosban . l~~r:.:-o8 . JO- in . 

I~ 



Csatári Dáni el: Próba t ~ tel . Az ~szak-Erdélyi oyilt nyomozáE t ör 
téneté ból . as .o. 
"Á zok y nyo noz6k, aki~et egy- egy sztmél y megfigyel ésére á l l i­
tottak be, resgeltól ~ stig szemmel t artot ták emberei ke t, s napo 
ta legalább k5tszer-háro ~szor j e l ent ették t e lefonon az alosztál 
oak , hogy mit észleltek . Ez t a fc lder itJs t a kolozsvári nyomoz6 
alosztá ly pk- a Fekete pál i r ányította, a~i reddszer eEen bezámol 

tatta beosztottjait a végzett . 1unk~rólm s minden aékalommal uj 
utaeit sokat adott nekik . 

Fekete Pál a l ez . a 109 . t áb ór zlj pk- a volt. helye ttese Per j és i 
Györsy fhdgy . volt. :Iősi halálát négy l övés okozta . Kettő az 

orra ala tt csapódot t be , kettő a szívét érte. 
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-J<> S! ~iyd e e~„ 

VISSZHANG v .• .... 
• M AG'/A~ f..JE.tta-•• ogságban 1Jx>~.eJ. ~-

agy örömet szerzett nekem és csalá­
domnak a Magyar Nemzet 2005. jú­
lius 22-1 Magazinjában megjelent El­
tűnt: háromszázezer című cikk fény-

képmásolata, mert legnagyobb ámulatunkra a 
kép előterében látható magyar fogoly honvé­
dek és civilek között minden kétséget kizáróan 
Dani /dnos honvédre, édesapámra ismertünk a 
sorban a második férfiban. 

A közölt fénykép aláírása - „Magyar hadi­
foglyok Budapest határában 1945 februárjá­
ban" - még jobban megerősíti meggyőződé­
sünket Dani János személyét illetően, rni\•el 
saját elbeszélése szerint (miután 1948-ban 
hazakerült a szovjetunióbeli hadifogságból) 
öt falujabeli pótcsend6rrel együtt 1945. feb­
ruár 7-én estek fogságba a Sashegyen, ahon­
nan a Farkasréti temető fogolygyíljtő helyére 
kerültek. 

Még aznap a szovjet riszti küldöttség felszó­
lította mindannyiukat, hogy álljanak át a szov­
jet hadsereg oldalára, és felfegyverzetten járul­
janak hozzá ahhoz. hogy szabadítsák fel Buda­
pestet a német fasiszták és nyilas magyar ellen­
állók uralma alól; utána pedig mindannyiukat 
hazabocsátják. 

Édesapám nem volt azok között, akik rövid 
gondolkodási idő után a szovjetek oldalara áll­
tak, sőt erélyesen rákiáltott a falujabeli jaknbos 
Lajos hivatásos csendőr őrmesterre. hogy ne 
tegyen ilyesmit. Nem talált 1m:ghallgatásra, Ja­
kabos részt vett az egy hétig tartó orosz ost­
romban. Apám később meglepődve ismertefel 
egy kaukázusi útépítő fogolytáborban. 

Miután csaknem mindannyian hazakerül­
tek, Jakabos Lajos - 1950-ben - fülem hallatá­
ra mesélte édesapámnak, hogy a budai harcok 
befejezése után az oroszok lefegyverezték és 
?:_tu.szkolt~ ök~t ~s a német és magyar fo~yok 

1944. szeptember 8-án, feladva Háromszé­
ket, a nyujtódiak Pest felé vonultak, miközben 
többször is összecsapásokba keveredtek. 
Nyujtódot utolsóként hagyták el 1944. szep­
tember 8-án 10 órakor ( 11 órakor már az orosz 
eloőrs géppuskával és egy ló vontatta páncéltö­
rő ágyúval a kapunk előtt állt meg). Apámék 
szakaszából - habár megvolt erre a leherőség -
senki sem szökött meg. 

1944 decemberében Budapestre vezényel­
ték őket, karácsonykor az oroszok gyűrűjébe 
kerültek; előbb a pesti, majd a budai oldalon 
védték a fővárost, mígnem 1945. február 7-
én, a Sashegy oldalában lévő épületet körül­
zárva, az oroszok fogságba vetették őket. 

így kezdte meg apám életének második ha­
difogságát. Az első 1916-ban volt, amikor a ro­
mánok a betörést kö\•etően falunkat is meg­
szállták. A magyar hadsereg visszavonulásra 
kényszerítette őket, de apámat, aki akkor 14 
éves volt, és egy földbirtokosnál szolgált, a 
visszavonuló román katonák a földbirtokos el­
kobzott ökörszekerén muníciószállításra kény­
szerítették. fgy került fogolytáborba Moldva 
fővárosában, fasi-ban (Jászvásár), ahonnan 
hamarosan megszökölt, de nem tudván a Kár­
pátokban húzódó fronton keresztül hazatérni, 
egy gazdag moldvai juhásznál szolgált 1921-ig, 
amikor is hazatérhetett. Nemsokára követke­
zett háromévi szolgálat a román hadseregben. 
1'v1ivel ismerte a román nyelvet, hónapokig őrt 
állt a román hadügyminiszter, A 11erescr1 tábor­
nok irodája előtt. Ő keresett a tábornoknak 
Nyujtódról főszakácsot. 

A Károly-féle román királyi diktatúra alatt 
munkaszolgálatot teljesített 1939-1940-ben; 
mélyítették a tankcsapdákat Besszarábia-Orosz­
ország vonalán. Hiába. 1940-ben az oroszok (a 
n~.~~asz~lgálatosok szere~jére) bazakerget-



·oze, 1gy or e a ove o v1g erevan me e a 1 e e . l sz - r > s · , -
Kaukázusban. Az árulás nem hozta meg gyü- ben magyar katonaként kezdte hadi szolgálatait 
mölcsét. a hazai frontokon, majd Buda~st eleste után 

Úgy gondolom, nem érdektelen kiegészí- fogságba került. Az önök által közölt fénykép rit­
tésképpen megemlíteni, hogy a fent említett ka dokumentumként örökíti meg 1.aklaton életé­
pótcsendőrök a Háromszék vármegyei Nyuj- nek szomorú pillanatát. 
tód községének (ma judetul Covasna, comu- Apám tíznapos korában veszítette el édes­
na Lunga) szülöttei voltak, így: Dani János, anyját, a mostoha elűzte fü a háztól, egy cigány 
Csiki Mil1dly. Jakabos Andrds, Jakabos asszony szoptatta. Tizenketten voltak testvé-

1 György. Kdddr Gdspdr, Máté László (még az rek, minden jussából kisemmizték, ingatlan 
ojtozi harcokban elesett), akiket ~szak-Er- javait csak a mostoha halála után, a fogságból 
dély 1940-es felszabadítása után 1942-ben való hazakerülését követlSen kaphatta meg 
két hónapos átképzésre hívtak Ungvárra, 1949-ben. Három gyereket nevelt és taníttatott, 
ahonnan egy részüket a 2. hadseregbe osztot- sokat olvasott, néha zenélt is. 65 évet élt, ebblSl 
tak be, a többieket hazaküldték. A front köze- 17 évet távol, idegenben töltött (fogság, katona­
ledtekor 1944 nyarán végül őket is mozgós!- ság, fogság). 
tották Bereck-Ojtoz védelmére. Részt vettek Zaklatott élete ellenére mindig jó humorú, 
az ojtozi és a bereck-lembényi harcokban a vidám természetű, kötelességtudó székely pa­
beszivárgott partizánok felszámolásában. rasztember volt. 1967-ben betegségben halt 
{Itt, a Bereck melletti csatában esett el a- meg. 

Dani Béla 
Vecsés 
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I;Jlföldi István 
21&. 

+ Kanada Lindsy- i / Ontario/ Ross memorial kórház 1988 . 10 . 20 . 
agyvérzés 

fórm- öt elóléptették 1944. 08 . 20 . zls . 
Unovár helyszinelő 
Budapest nyilvántartó 
F .: - Ilona 
Gy .: - lányai 
Fel1ölri i I stván 

zl s . 
B.L.1989 . ;LII .l. s z . 10 . o . 
Linds ay -i / Ont . /Cr oss ~emorial kórház ban 1988 ,10,20. 76 é megha l t. 
ri int tórm. t öbb évi kivá ő s zolö . u . 1944 . 08 . 20 . c ső . zl s - sá a vc t­
t ák . Un&váron mi nt hely s zineló , ma j d Budapeeten .:ii n t nyilvánt Prt6 
s zol bál a t . Kanadában az J.!l\CsBh hüs éges t ái:iot...U tó j a volt . Temetése 
10 . 23- án men t végbe a Kápolnában . El namv r~to t ták . 
Gyászol j á k : f e le sége Ilona , leá nya i és unokáj a , ba j t ársa i . Hamvait 
?...egyoror s z{c.:>on , a Far kasré ti terr.e t óoen f oBj ák ör ök nyug-ra hel . ezni 
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Fenes P?l 
hdgy . I F~~t~~:uy 

1942 . 0~ . 0l . 
/1942 . 07 . iv ·. ; 
I . "'rŐ . ker . 

1942 . 07 . 01 . 1920 . 0~ . 03 . 1942 . 06 . 18 . 1942 . 07 . 
Fokscini idf . táb- b61 ~egszHkótt 

+ ? 



Feöedeös Gyula vitéz nemeE szenci 
örgy. 

1942 . 10 . Cl . 
/192~ . é vf . / 
I . ker . ~zentendrei szárnypk . 

Gy .:- Katalin Zva Edua 
+ Paks , 1967 . 04 . /Tolna vm . / 

14. 
1942 . 10. 01 . 1902 . 05 . 27 . 1925 . 08 . 20. 1925 . 

S/1t. 11t. s-. 

S . • t - • • "--.~ . JV e O - 58 . o . 
1967. G4 .ez Ó azában Pa~eon nec ol t . 
Utolsó r;zol ·'la ti llelye :?.Z ös~zeo .lús e16tt Szente .d.!"e , hol szc.:rny 
J\. vol . Az öeszeo:c.16.E óta viss zovonnltc J. , f'Z :k cEaládi körben 6le . 



Ferenczy Endre 
alez . 

1942 . 09 . JO. 
/1917 . évf . / 
B. r. . beo . ti . 
1942 . 09 . JO. 1897 . 07 . 26 . 1918 . 11 . C5 . 1917 . 

+ BraziliP , ~uriti , 1969 . 04 . 

B .L . 1969 . 1969 . 0l-08 .X1.II . ~v1 . 0l -OB . ez . 56 . o . 
l•'erenczr Andor alez . 1969 . C-'t . C'tritib ban / Pc.rann , .Jrazilia/ 
megnafi.A h.i.rt Sab f a.üo- i cEo.t> . vez . küld~e . 



Ferenczy László vitéz 
alez . 

I . ker . Törzy. létsz . f . 
1942 , 09 . 30 . 
/1917 . évf . / 
1942 . 09 . 30 . 1898 . 03 . 08 . 1917 . 08 . 17 . 1917 . 
f' zül . D~brecen 
l<'el.sővisón élt 1 .st.ÜL t=EL.SÖv{só, A1f'tt o?..~€, 

-<~H : l . honv . gy . e . 

F . : Késmárky Valéri~sidótlanitási szervek összekötője 
Kivébwzték : Budapest , 1946 . 05 . Jl . 16 h tömegsir 338 . sz . 

Gy • : Nóra . FERENCZY Lászlo, cscntló rakzredi.:s ;i Sólasi-
f'tf,~iP. M'\C..!)oL>Jll. ~1rmjn) L:i rc:in~ H„iil1 llllll lSllcrc. lc.: lakasztotL :ík 1946. ma· 

/JJ~~.oS'- ;../ us, 31-cn 16.00-kor. :11on. szam:i a tomc~~trban : 338 

Braharn: I /466 . o . Cs ő . ezde . Iua- o ec.>écz ter lll e t én fele lőse zsidók 
tie t t5ba t ·nörités Sért . 
C$6, l/'10. OS7S. ?sk. prc.-. A9~lt. •U . • A9lt~- 0 s . 



Szekeres József: A 2eEti gettók 194~ j'nuárj me,menté f e . 26 . o . 
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Kiegészítések egy hiányos képhez 

Ferenc=v Lás=fó csendőr-aie=redes s=erepe a magyarors=ági holocaust idején 

Előzmények 

1944 március 19-ig., Magyarország német megszállásáig hazánk azoknak az államoknak a 
csoportjába tartozott, amelyek Németország különböző mértékben alárendelt szövetségesei 
voltak, és önként csatlakoztak hozzá. 

Magyarország az 1930-as évek második felétől fokozatosan közeledett Németországhoz, és 
egyre inkább befolyása alá került. Ennek a jelenségnek az oka legfőképp az elcsatolt 
területeink visszaszerzéséhez fűzött remény volt, amelyre vonatkozóan Hitler ígéretet tett. 

1943-ra hazánk csatlakozott a Tengelyhatalmakhoz alárendelt szövetségesként. 

A segítség ára - zsidóellenes intézkedések 

A német megszállásig Magyarország a zsidóság üldözése szempontjából szinte szigetnek 
számított. A zsidóság jogait korlátozó törvényeket hoztak ugyan, de 1944 márciusáig életük 
még nem került közvetlen veszélybe. A környező országokból - főleg Lengyelországból -
menekült üldözöttek Magyarországon találtak menedéket. 

1944. március 21-én, Németország rendelkezéseinek megfelelően Budapesten megalakult a 
Magyar Zsidók Tanácsa, amely összekötő szerepet töltött be a német hatóságok és a zsidóság 
között. Elnökéül Stern Samut választották meg. A Tanács 1944 novemberétől (a budapesti 
gettó megszervezése után) a nyilasok elől bújdosni kényszerült Stem helyett Domonkos 
Miksa irányításával működött. 

Március 29-töl, a Sztójay-kormány működése alatt megkezdték az ún. zsidórendeletek 
életbe léptetését. Ezek egyre szűkebbre szorították a zsidók jogait és életterét. Elrendelték a 
sárga Dávid-csillag viselését, a zsidók vagyonának elkobzását vagy zár alá vételét. A 
zsidórendeletek végrehajtását Endre László, a Belügyminisztérium közigazgatási államtitkára 
felügyelte. 

AdolfEichmann a Birodalmi Biztonsági Főhivatalnak a zsidókérdés „végleges 
megoldásával" megbízott osztályvezetője, aki a német megszálló csapatokkal együtt érkezett 
Magyarországra, Budapesten állította fel központját, és 10 vidéki kirendeltséget is szervezett. 

Április 7-én német utasításra értekezletet tartottak a Magyar Királyi Belügyminisz­
tériumban, ahol döntést hoztak a gettók felállításáról. 

A végrehajtást csendőrkerületenként rendelték e l. A gettók gyakran téglagyárak területén 
létesültek, ahol embertelen körülmények uralkodtak. Összesen 40 gettót hoztak létre. 

Május 4-5-én Bécsben az SD (Német Biztonsági Szolgálat), a Birodalmi Vasút és a Magyar 
Királyi Csendőrség képviselői megtárgyalták a zsidók deportálásának menetét. Hivatalosan 
munkaerő-kiutaztatásról volt szó, valójában azonban a haláltáborokba szállították ki a gettók 
lakóit. 

A Csendőrség és Ferenczy László szerepe a deportálásokban 

A deportálás gyakorlati végrehajtására a Csendőrség kapott parancsot, és a kezdetektől részt 
vett benne. 
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A háború utáni vádakkal ellentétben ez nem a testület antiszemita, fasiszta jellegéből 
adódott. A csendőrség egészére ez nem volt jellemző. 

Eichmann csoportjának létszáma csak az adminisztratív irányításra volt elegendő, a 
deportálás gyakorlati végrehajtásához szükséges karhatalmi erő hiányzott. Ezért vonták be 
ebbe a magyar Csendőrséget, szükség esetén a Rendőrséget és a Vámörséget is (miután a 
deportálás vidéken indult meg, főleg a Csendőrséget használták fel). 

A feladat irányítására Ferenczy László csendőr-alezredest, a budapesti Csendőrség 
Nyomozó-Alosztályának vezetőjét jelölték ki. 

Ferenczy László 1898. március 8-án született Felsővisón. Életének a vizsált események 
előtti részéről nem maradtak fenn dokumentumok, csak annyit tudhatunk meg róla, hogy 
1917-ben kezdte meg szolgálati idejét, és 1940-ben léptették elő alezredessé. 

A magyarországi zsidóüldözés ideje alatti tevékenysége ellentmondásos és különös volt. 
Egyrészt folyamatosan végezte a parancsba kapott fe ladatot: a deportálások 

végrehajtásának irányítását, másrészt amint lehetőségei engedték, sokat tett az üldözött 
zsidóság megmentése, szenvedéseinek enyhítése érdekében. 

Mentőtevékenységére az adta a lehetőséget, hogy hivatalból az összekötő szerepét töltötte 
be a Magyar Zsidók Tanácsa és a kormány ill. a német hatóságok (a Gestapo és a 
Sonderkommando) között. 

Karl Lutz mentőakciója 

A deportálások kezdetétől sokan vették ki részüket az embermentésből. Köztük volt Karl 
Lutz svájci konzul is, aki menleveleket adott ki, és lehetővé tette az üldözöttek Svájcba való 
ki menekülését. 

Ferenczy ennek a tervnek a megvalósításában jelentős segítséget nyújtott. 
Freudiger Fülöp, a zsidóság egyik legbefolyásosabb személyisége, a Tanács vezetőségének 

tagja így emlékszik vissza erre: 
„Magyarországon a svájci képviselet vette kezébe ennek az első nagyszabású kivándorlási 

tervnek a megvalósítását. Svájc és a Vöröskereszt nevében Jaeger követ és Lutz főkonzul 
kezdett tárgyalásokat a különböző magyar és német kormány- ill. hivatalos szervekkel. [„.] 
Ferenczy alezredes, (aki aki a svájci konzullal való tárgyalásokon részt vett), teljes erővel 
támogatta az ügyet. 

Hamarosan megállapodás jött létre, melynek értelmében legelőször is egy kb. 2 OOO 
személyből álló transzportot kívántak összeállítani. Úgy képzelték, hogy a transzport svájci 
kollektív útlevelet kap, s a Vöröskereszt, valamint a svájci követség hivatalnokai kísérik majd. 
Ferenczy még ahhoz is hozzájárult, hogy a magyar határig kellően erős csendőri fedezetet 
biztosítson, nehogy az SS a legutolsó pillanatban megint valami rossz húzást csináljon." 1 

Az Auschwitzi jegyzőkönyv és a deportálások leállítása 

Ferenczy - mint a Zsidó Tanács összekötője - a Tanács tagjai közül legfőképp Dr. Berend 
Béla főrabbival állt állandó kapcsolatban. 

Dr. Berend Béla Szigetváron működött főrabbiként, majd 1944 márciusától a budapesti 
gettó förabbijaként látott el lelkészi feladatokat, és a budapesti Zsidó Tanács vezetőségének 
tagja volt. 

A Tanács tagjai értesüléseket szereztek arról, hogy a kiszállított zsidókat nem 
munkatáborokba viszik dolgozni (ahogy eddig mindenki hitte), hanem megsemmisítő 
táborokba, ahol szörnyű körülmények között tartják fogva, majd gázkamrákban megölik őket. 
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Ferenczyhez májusban jutottak el a hírek Auschwitz borzalmairól, amit először nem hitt el. 
A hírek hitelességének ellenőrzése céljából megkérte Berend főrabbit, hogy szerezzen 

információkat közvetlenül a zsidóságtól a Gestapo túlkapásaival kapcsolatban. 
Erről tanúskodnak Berend Béla 1946-os - felmentéssel végződő - népbírósági perének 

dokumentumai. Részlet az ítélet indoklásából: 
„ ... a vádlott (Berend) öt (Ferenczyt) a zsidóság ügyeiben többször felkereste, a vádlottat 

később a németek elleni adatgyűjtésre kérte fel, amit a vádlott nem kis életveszéllyel vállalt is. 
Ezek az adatok később a kormányzóhoz jutva a németellenes front kialakítását 
eredményezték, Bonczos akkori belügyminiszter is ennek folytán hangolódott a németek 
ellen. [ ... ]a vádlott öt (Ferenczyt) a pesti zsidóság deportálásának kivédésére, valamint egyes 
zsidó tudósoknak a munkatáborokból való leszerelésére kérte fel, bemutatta neki az 
auschwitzi borzalmakról készített jegyzőkönyvet, és bizonyította továbbá azt is, hogy 1944 
augusztus havában Stem Samunak, Dr. Wilheim Károlynak, Dr. Pető Ernőnek és ezek 
családtagjainak a Gestapo részéről történt letartóztatásából való kimentése is a vádlott által 
vezetett küldöttség fellépésének tudható be.'' 2 

Ferenczy, miután infonnációkhozjutott Auschwitz szörnyűségeiről, személyesen akart 
meggyőződni azok igazságáról, és kérelmezte a német hatóságoknál, hogy személyesen ö, 
vagy egy általa kijelölt bizottság kimehessen megtekinteni az ún. munkatábort, még a 
következő csoport kiszállítása előtt. 

A németek válasza az volt, hogy csak az újabb transzport után adnak erre lehetőséget. 
Ferenczy, ezen felháborodva, azonnal i intézkedések foganatosítását követelte. 

Közvetlenül Horthy kormányzóhoz akart fordulni a deportálások leállításának kieszkozlése 
céljából. 

„Amikor a Ferenczy alezredes által kapott információk azt mutatták, hogy az SS 
komolyan a legrövidebb időn belül meg akarja kezdeni a tömeges deportálásokat, Ferenczy 
Bonczos belügyminiszterrel hosszas tanácskozást tartott. Új főnökének Ferenczy részletes 
jelentést tett az addigi eseményekről, és előterjesztette a bizonyítékokat arról, hogy a németek 
a deportált zsidók számottevő részét Auschwitzban elgázosították. A megbeszélés eredménye 
az volt, hogy Bonczos hívatta Krauszt, és megkérte, szervezzen meg számára találkozót 
néhány vezető személyiséggel. 

Erre a megbeszélésre augusztus 9-én sor került a központi Tanács és a budapesti hitközség 
elnökének, Stem Samunak lakásán, egyrészről a központi Tanács tagjának, Dr. Wilheim 
Károlynak, Dr. Kasztnernek és Krausznak, a másik részről Ferenczy alezredesnek és Lullay 
századosnak részvételével. Ferenczy vázolta a helyzetet, amely azonnali intézkedések 
foganatosítását követelte. Biztositott róla, hogy Bonczos belügyminiszter mindent latba fog 
vetni, hogy meghiúsítsa Eichmann szándékát. Kifejtette tervét. E szerint a zsidók eszközöljék 
ki a Kormányzónál, hogy az azonnali kihallgatáson fogadja őt és a belügyminisztert. 
Különösen hangzik, hogy a magyar belügyminiszternek és egy magas állású 
kormánytisztviselőnek a zsidókat kell megkérnie arra, hogy az államfőnél kihallgatást 
eszközöljenek ki számukra. De a tények úgy álltak, hogy Horthy admirálist úgyszólván 
fogságban tartották. Kihallgatást normális körülmények között csak a szolgálati út 
betartásával lehetett kieszközölni, és természetesen semmi ilyesmi nem történhetett anélkül, 
hogy a németek tudomást ne szereztek volna róla. [ ... ] 

Ferenczy közölte, hogy ők ketten nem akarnak mást a kormányzótól, csak egy nyilatkozatot, 
hogy az nem kívánja a zsidók deportálását. Ez nekik elég ahhoz, hogy a deportálást 
meghiúsítsák. A kérdésre, hogy ezt akár ebben az esetben hogyan akarja megakadályozni, 
Ferenczy közölte, hogy van 19 OOO jól fe lfegyverzett csendőre, akik a katonai hatóságok 
hozzájárulásával, az ő parancsára használni fogják a fegyverüket, amennyiben az SS 
erőszakot alkalmazna." 3 
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Ferenczy így emlékezett vissza később erre: 
„[ ... ] Én viszont többször kifejtettem a kormányzó előtt meggyőződésemet, amely szerint a 

németek a lehető leggyengébb erőkkel rendelkeznek az országban és a világon semmit sem 
mernének csinálni, ha a zsidókérdésben elutasítanánk követeléseiket és nem engednénk a 
zsidóságot a vágóhídra hurcolni. Erre vonatkozólag memorandumot adtam a kormányzónak, 
amely 5 pontból állt. 
1. A németeknek átnyújtandó jegyzékben a magyar kormány kijelenti, hogy a zsidókérdést 

saját eszközeivel kívánja megoldani, a saját érdekeinek megfelelően, a németek 
mondjanak le azon követelésükről, hogy a zsidókat kiszá11ítsuk. 

2. A Gestapo és a zsidótlanítási osztag azonnal hagyja el Magyarország területét. 
3. A németek azonnal szüntessék meg a politikai személyek letartóztatását és a már 

letartóztatásban lévőket azonnal adják át a magyar hatóságoknak. 
A további két pont csak kiegészítéseket tartalmazott. A kormányzó magáévá tette a 
memorandumot, azzal, hogy át kell írni diplomáciai nyelvre.„ 4 

Az ún. Auschwitzi jegyzőkönyv több úton is eljutott a Kormányzóhoz. A nemzetközi 
tiltakozás mellett ez a sokkoló hatású dokumentum is arra késztette Horthy Miklós 
kormányzót, hogy elhatározza a deportálások leállítását. 

A minisztertanács ülése június 24-én a deportálások várható következményeivel 
foglalkozott. A június 26-i koronatanácson Horthy felszólította a kormányt, hogy a budapesti 
zsidók deportálásához ne kezdjen hozzá. Július 7-én végleges döntést hozott a deportálások 
leállításáról, és ezt Veesenmayer tudomására hozta. 

Lullay Leó csendőr százados, Ferenczy tolmácstisztje a következő vallomást tette erről az 
eseményről 1946-ban, Berend Béla népbírósági tárgyalásán: 

„Meghittebb beszélgetésbe elegyedtem vele (Berenddel), és felkértem, hogy szerezzen 
adatokat a Gestapo túlkapásait illetően. A vádlott egész kötet adatot hozott, sőt később az ún. 
Auschwitzi jegyzőkönyvet teljes terjedelemben rendelkezésre bocsátotta. Jórészt ezeknek az 
adatoknak alapján készítette el Ferenczy a Kormányzóhoz felterjesztett memorandumot, 
amelynek hatása alatt Horthy a további deportálások ellen foglalt állást. " 5 

1946-ban, amikor Nürnbergben Horthy Miklóst tanúként hallgatták ki, és felvetődött az 
ellene történő vádemelés kérdése is, a Magyar Zsidók Tanácsa vezetőségének egykori tagjai, 
Stem Samu, Pető Emő és Wilheim Károly nyilatkozatot adtak ki arról, hogy a budapesti 
zsidóságot Horthy kormányzó közbelépése mentette meg . 6 

A Holocaust túlélői ma is hálásan emlékeznek Horthy Miklós kormányzó életmentő 
döntésére. Erről tanúskodik ma is a Horthy-mauzóleumban egy koszorú szalagján olvasható 
felirat: „ A hálás zsidóságtól" 

A „csendőrpuccs" 

1944 július elején Baky László politikai és Endre László közigazgatási belügyi 
államtitkárok Budapesten a Rendőrség megerősítésére csendőralakulatokat összpontosított 
annak ellenére, hogy a Kormányzó már meghozta deportálások leállításával kapcsolatos 
döntését. 

Ekkorra már a fóvárosban volt a galántai, a nagyváradi és az ungvári csendőr-tanzászlóalj , 
és néhány önnálló tanszázad. 

Az apropót a galántai egység zászlószentelési ünnepsége adta, amelyre zászlóanyának 
Horthy Miklósnét kérték fel. 
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A Konnányzó, ahogy későbbi visszaemlékezése tanúsítja, olyan infonnációkhoz jutott, 
amely szerint a csendőrségnek ilyen nagyszámú egységét azért vonják össze, hogy az ö 
döntése ellenére a zsidók rajtaütésszerű deportálását végrehajtsák: 

„Összefogásukra és eltávolításukra Baky és Endre, a két belügyi államtitkár rajtaütésszerű 
akciót tervezett. Erre a hírre az Esztergom mellett állomásozó páncéloshadosztályt 
Budapestre rendeltem, és a budapesti csendőrség parancsnokát utasítottam, hogy ha kell, 
erőszakkal akadályozza meg a zsidók elszállítását." 7 

Tehát a Konnányzó (ha hitelt adunk szavainak), környezetével ellentétben tudta, hogy itt 
nem egy ellene irányuló puccs készül, hanem az ö döntése ellenére végrehajtott deportálás. 

„Horthy kormányzó környezetének néhány tagja egyre idegesebben szemlélte a 
készülődést. FelmerüJt bennük annak lehetősége (fél évszázad távlatából már tudjuk: 
alaptalanul), hogy a németekre támaszkodva a szélsőjobboldal kísérletet tesz a Berlin számára 
egyre kényelmetlenebbé váló_ konnányzó kikapcsolására az ország vezetéséből. Ha a német 
követség képes deportáltatni a budapesti zsidóságot, akkor a magyar szélsőjobboldallal együtt 
el is érte ezen célját. Maga a kormányzó nem vont le ennyire messzemenő következtetéseket. 
Bízott, és joggal bízott a csendőrök hűségében. Azt azonban el tudta képzelni, hogy a 
fövárosban összpontosított csendőri erőket felhasználják a zsidók puccsszerű deportálására, 
mielőtt még a csendőrök tudomást szereznének az ő tiltó parancsáról." 8 

- fejti Jci Ravasz 
István Csendőrpuccs vagy zászlószentelés című cikkében. 

Felmerül a kérdés, hogy vajon ki hozhatta a deportálás titkos tervét a Kormányzó 
tudomására? 

Az informátor olyan személy lehetett, aki egyrészt kapcsolatban állt a német hatóságokkal, 
(és ők megbízhatónak vélték), másrészt meggyőződése az akció megakadályozására 
késztette. 

Ferenczy, mint tudjuk, hivatalból az összekötő szerepét töltötte be a Gestapo és a magyar 
konnány között, és a deportálások végrehajtásának irányításában betöltott szerepe miatt bíztak 
hozzájuk való hűségében. 

Titokban átadott inf onnációkról az adott körülmények között nem készültek írásos 
feljegyzések, mivel azok bármikor a Gestapo kezébe kerülhettek volna. Ennek következtében 
semmiféle dokumentum nem támasztja alá azt, amit Ferenczy 1946-ban egy vele készült 
interjúban állított, viszont nincs olyan adat sem, amely ezt megcáfolná: 

„Július 2-ra zászlószentelési ünnepséget akartak rendezni Budapesten. Ez persze ürügy volt, 
a cél: minél több megbízható csendőrt felhozni Budapestre, és velük a németek segítségével 
végrehajtani a zsidók deportálását. Ezt magától Endre Lászlótól tudtam meg. [ ... ]Hatodikára 
volt kitűzve a rajtaütés. A csillagos házakból összeszedték volna a zsidókat, és a 
pályaudvarokon e célból veszteglő német szerelvények nyomban megkezdték volna 
Jciszállításukat, mégpedig úgy, hogy naponta legalább 9 OOO zsidót szállítottak volna ki az 
országból. [ ... ] A terv a megvalósulás előtt állott. [ ... ]És ekkor .. . ekkor futótűzként terjedt 
el a városban egy ellenőrizhetetlen, és ismeretlen forrásból fakadó hír. A hír arról tudott, hogy 
a csendőröket azért hozták fel Budapestre, mert Bakyék puccsot terveznek a kormányzó és a 
kormány ellen, és a nyilasokat akarják uralomra segíteni. [ ... ] És ez mentette meg a budapesti 
zsidóságot attól, hogy a németek és Bakyék már júliusban deportálják. Mert ha az igazság híre 
terjedt volna el, vagyis az, hogy a csendőrök azért jöttek volna Budapestre, mert a németek 
segítségével rajtaütésszerűen deportálni akarják a zsidókat - akkor senki az ujját se mozdította 
volna meg. Mert mindenki remegett, mindenki félt a németektől. [ ... ] De ha a konnányzó és a 
kormány ellen terveznek puccsot a csendőrök, az persze más! ,\kkor közbe is lehet lépni, 
anélkül, hogy a németek bármit is szólhatnának, hiszen a németek nem akarták a törvényes 
kormányt megbuktatni. A trükk sikerült. .. 

Ki volt a trükk kiagyalója? 
Nem mondhatom meg. 



Öntől indult ki ez a híresztelés? 
Nem mondhatom meg. 
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Ne mondja meg. De okolja meg, miért nem mondhatja meg? 
Azért nem, mert ez a trükk elidegenítette a kormányzót a csendőrségtöl. '' 9 

Amennyiben Ferenczy elbeszélése valós tényeken alapul, valaki (feltehetően ő) 
azt a hírt indította útjára a Horthy kormányzóhoz hű körökben (fóleg a tiszti kar tagjai között), 
hogy a Kormányzó hatalmának megdöntésére irányuló puccs készül. Így érte el, hogy a 
tervezett akciót a hadsereg meghiúsítsa. 

Ravasz István fent említett cikkében a következőképpen írja le ezeket az eseményeket: 
„Július 2-án Lázár Károly altábornagy, a Magyar Királyi Testőrség parancsnoka- ekkor még 
önhatalmúlag- Lépett. Tájékoztatta Koszorús Ferenc vezérkari ezredest, az 1. páncélos­
hadosztály vezérkari főnökét, aki épp a parancsnokot is helyettesítette. Budapesten akkor nem 
volt számottevő katonai erő, így jöttek számításba a közelben állomásozó páncélosok. [ ... ] 
Július 3-án Koszorús ezredes már magától Horthytól kapott parancsot. [„.] Koszorús 
személyesen szabta meg a feladatot a legnagyobb harcértékkel rendelkező 1. harckocsiezred 
és 1. felderítőzászlóalj parancsnokának, Baló Zoltán ezredesnek és Németh Imre 
alezredesnek: »Még aznap éjjel kidolgoztam és írásban kiadtam[ ... ] a részletes 
intézkedésemet Budapest megrohanására és lezárására [ ... ] az abban foglaltak 
végrehajtásához általam Budapestről adandó rádióparancsra kell( ett) megkezdenem. « [ ... ] 

Horthy 5-én este magához hívatta Koszorús ezredest és utasította, hogy a felrendelt 
csendőralakulatokat, a zászlószentelési ünnepséget megakadályozva távolítsa el a fővárosból. 
A zsidók puccsszerű eltávolításának megelőzésére, és nem a »csendőrpuccs« leverésére. 

Koszorús 23.30-kor kiadta rádióparancsát a két nappal korábban általa meghatározott 
feladat végrehajtására. Az 1. harckocsiezred és az 1. felderítőzászlóalj még éjszaka elérte a 
fővárost. Az alosztályok [„.] hajnalra elfoglalták kijelölt állásaikat. [„.] 6-ra virradóra Lázár 
altábornagy parancsára testőrök vitték a Várba a csendörszázadok parancsnokait. Ott a 
Testőrség parancsnoka tájékoztatást adott nekik a páncélosok felvonulásáról, és felszólította 
őket arra, hogy telefonon adjanak parancsot a vidéki helyőrségekbe történő, lehetőség szerint 
legrövidebb időn belüli visszaindulásra. A csendörtisztek, bár nem értették a történteket, s 
azok hátterét, a parancsot kiadták. 

Koszorús ezredes reggel 7-kor tiszti járőrt küldött Baky államtitkárhoz. Emlékirataiban igy 
ír: 

»Értésére adtam, hogy a legfelsőbb parancs általam történő végrehajtásának 
kikényszerítésére az 1. pc. hadosztály csapataival itt állok. [ ... ]elrendeltem Bakynak, hogy 24 
órán belül a csendőrzászlóaljaitól ürítse ki Budapestet. [ ... ]Néhány perccel 9 óra előtt Baky 
azt mondta a járőrparancsnokomnak, [ ... ] csendöreivel ki fog vonulni Budapestről.« 

A csendőralakulatok 8-án délig befejezték a főváros kiürítését. 9-én a páncélosok 
visszatértek helyörségeíkbe. Az Eichmann-kommandó végrehajtó karhatalom nélkül maradt. 
Budapesten - egyelőre - visszaállt a hétköznapok rendje." 10 

A budapesti gettó lakossága így egyelőre megmenekült a haláltáborokba szállítástól. 

Egy újabb kísérlet a deportálásra 

A Kormányzó deportálást leállító döntése ellenére, néhány nappal a „csendőrpuccs" 
megakadályozása után, a kistarcsai gyűjtőtáborból a németek egy zsidókat szállító szerelvényt 
indítottak útjára. 

Berend Béla így emlékszik vissza az eseményekre: 
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„Ferenczy még egy jelentősebb dologban volt segítségünkre. Amikor a Gestapo Horthy 
parancsa ellenére 1944. július 17-én összefogdosta deportálásra a sárvári és a kistarcsai 
internáltakat, háromtagú delegációt vezettem hozzá (Nagy, Kruzveil és én), hogy akadályozza 
ezt meg. Kormányzói engedélyt kért és kapott, a vonat után száguldott autójával, Hatvanban 
utolérte azt, és a halálra ítélteket visszahozta." 11 

Az nem bizonyítható, hogy valóban Ferenczy kért engedélyt a vonat megállítására, de az 
igazolt, és ismert tény, hogy ő személyesen állította le a már útnak indult szerelvényt, és 
feltételezhető, hogy ténylegesen ő tájékoztatta az eseményről a Kormányzót. 

„Horthy utasította Jaross Andor belügyminisztert a vonat kifutásának megakadályozására. 
Mivel az már elindult, Ferenczy alezredes maga fordította vissza egy csendőr-osztaggal 
Hatvanból a szerelvényt." 12 

- írja Ravasz István említett cikkében. 

A titkos terv 

Horthy Miklós tilalma ellenére a németek nem mondtak le a zsidóság deportálásáról. Újabb 
és újabb kövelésekkel álltak a Kormányzó elé. 
Tárgyalásokkal, hivatalos, legális úton már nem lehetett a német vezetést szándékaitól 

eltántorítani. A Kormányzó és a kormány válságos helyzetbe került. 
Stern Samu, a Magyar Zsidók Tanácsának elnöke a következőképpen emlékezett vissza 

erre: 
„Augusztus eleje van már, az idővel való versenyfutásban már ide értünk. A kormány 

hivatalos álláspontja szerint további deportálás nincs. Eichmannék azonban túl a 
presztízssérelmen éppen a fóvárosi zsidóságot nem engedik ki karmaik közül. Veesenmayer 
és Winkellmann kihallgatáson jelennek meg a Kormányzónál, hivatkoznak a magyar 
kormánnyal kötött megállapodásra, amely szerint a zsidókérdés rendezésére kizárólag ők 
jogosultak. Ragaszkodnak a fővárosi zsidóság deportálásához és azzal fenyegetőznek, hogy -
ha a csendőrséget meg nem kapják e célra - saját maguk fogják azt végrehajtani. A 
Kormányzó szilárdan kitart álláspontja mellett. Eichrnann Berlinbe repül, majd visszatér és 
egyre fenyegetőbb magatartást tanúsít. Budapest körül állandóan nő az SS-csapatok száma. 
[ ... ] Előttünk is nyilvánvaló volt, hogy a német követeléseknek nem lehet hosszabb ideig 
ellenállni, végeredményben az SS fogja végrehajtani a deportálást. Nincs Budapesten 
elegendő erő, amely ezt megakadályozhatja. 
[ ... ]Nagy és merész tervet gondoltunk ki ennek megakadályozására, és e célra Ferenczyt 
használtuk fel. [ ... ]Titokban - a Tanácsból is rajtam kívül csak két tag tudta - kieszközlünk 
Ferenczy részére egy audienciát a Kormányzónál, aki neki a terv megvalósításához teljes 
támogatást ígér. Ferenczy vál laJja azt, hogy a Gestapot biztosítja a csendőrség 
megbízhatóságáról, és megbeszéli Eichmannal a deportálást. Ennek végrehajtására felhoznak 
a fővárosba minél nagyobb számú csendőrséget, a vidéki városok rendőrségét és azon kívül 
megbízható katonai csapatokat is. A Kormányzó színleg ez ellen tiltakozni fog, de ezzel nem 
fognak törődni. A felérkezö csapatok parancsnokait leváltják majd, és megbízható 
parancsnokokkal cserélik ki. Intézkednek, hogy a deportálás lebonyolítására hivatott 
szerelvényeket is előkészítsék. [ ... ] Szóval mindent megtesznek a németek félrevezetésére, 
hadd higyjék, hogy a deportálás kitűzött terminusa komoly, és ezalatt feljöhessen minden 
szükséges alakulat és csapat, amelyek itt megbízható parancsnokokat kapnak, a rendelkezésre 
álló SS-csapatok ellensúlyozására. Mikor már minden előkészület megtörténik, egy-két 
nappal a deportálásra kitűzött terminus előtt a kormány jegyzékben közli majd a németekkel, 
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hogy minden deportálást megtilt, és rendeletének kész fegyveresen is érvényt szerezni. Ha 
elkerülhetetlen, összeütközésre is sor kerülhet, de merőben valószínűtlen, hogy a németek 
kenyértörésre vinnék a dolgot. 

Ezt a veszedelmes tervet csak a legteljesebb titoktartás mellet lehetett megvalósítani. A 
Tanács három tagján: Dr. Wilheimen, Dr. Petőn és rajtam kívül csak a Kormányzó, a fia, 
Ferenczy és Lullay százados, Ferenczy helyettese tudott róla. A következő nap már fent 
voltam a Várban. Hétköznapi, szürke ruhában osontam fel egy hátsó lépcsőn a 
Kormányzóhoz, akinél kieszközöltem, hogy 24 órán belül valóban fogadta Ferenczyt [ ... ].fi 13 

Azonban egy váratlan esemény megakadályozta tervük megvalósítását: 
„A főváros zsidósága a legnagyobb izgalomban van, a félelem és a kétségbeesés lett úrrá 
rajta. [ ... ] Az ortodoxia egyes vezetői kilátástalannak látják a harcot, és mintegy ötvenen 
vonatra ülnek és sikerül nekik Bukarestbe kijutniok. 
Midőn a szökés kitudódik- egy tanácstag is köztük volt - Eichmannal nem lehet bírni, 

tajtékzik a dühtől. Napokig kutat, nyomoz, állandóan maga elé citál bennünket, és faggat, 
hogy tudtunkkal történt-e a szökés. [ ... ] Eichmann előkészíti a deportációt. Biztos, sima 
lebonyolítást akar, és ezért augusztus 17-én engem, valamint Dr. Pető Ernő és Dr. Wilheim 
Károly tanácstagokat[ ... ] családtagjainkkal együtt lefogat és a Pestvidéki Fogházba zárat. 
[ ... ] A Kormányzó azonban közbelépett, és mi kiszabadultunk. 
[ ... ]A kitűzött dátum rohamosan közeledett, minden előkészület megtörtént, a Tanács 
felkérte tehát a követségeket, hogy ebben az ügyben tartsanak konferenciát és jelentsék be 
tiltakozásukat az elhurcolás ellen. 

Augusztus 22-én Angelo Rotta pápai nuncius elnökletével a semleges követek összeülnek, 
és ünnepélyes tiltakozó jegyzéket intéznek a Kormányzóhoz, és ezt a nuncius még aznap 
délután átnyújtja a Külügyminisztériumban. A Kormányzó is értesül erről. A terv szerint a 
kormány a külföldi tiltakozásra való hivatkozással tagadja meg a deportációt. 

Sztójay már hosszabb ideje beteg, helyettese Reményi-Schneller pénzügyminiszter pedig 
nem meri a deportálást megtagadó jegyzéket a németeknek átadni, de egyik miniszter sem 
vállalkozik erre. Ferenczy menti meg a helyzetet, vállalja a közlést. Eichmannhoz elmegy és 
kijelenti, hogy a magyar kormány nem járul hozzá a deportáláshoz, és a fővárosba felhozott 
csapatok és a csendőrség szükség esetén fegyveresen fog minden német erőszakos kísérletnek 
ellenszegülni. Eichmann őrjöngve veszi tudomásul, hogy félrevezették, de fegyverhez 
mégsem mer nyúlni, és Berlinhez fordul utasításért. Augusztus 24-én éjszaka megérkezik 
Himmler válasza, és ez bizonyára tudomásul is vette a fordulatot, mert Eichmann egy újabb 
megállapodás megkötéséről hajlandó tárgyalásba bocsátkozni a magyar kormánnyal a 
zsidókérdés rendezése tárgyában. 

Reményi-Schneller csak ezután - augusztus 25-én - meri a magyar kormánynak a 
deportálás megtagadásáról szóló jegyzéket Veesenmayer német követnek átnyújtani. 

Mi pedig, akik munkánkat nem hozhattuk nyilvánosságra, ha népszerűségnek nem is 
örvendhettünk hittestvéreink részéről, örvedeztünk szívünkből azon, hogy kényesen 
veszedelmes tervünk - hála Istennek - sikerült, és a fővárosi zsidóság deportálását másodszor 
is megakadályoztuk. fi 14 

A nyilas hatalomátvétel után 

1944. október 15., Szálasi hatalomátvétele után a zsidóellenes intézkedések végrehajtására 
- elsősorban a munkaszolgálatosok kiszállításának lebonyolítására - szintén a csendőrséget 
használta fel. 
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Ferenczy- korábbi mentőtevékenysége miatt- halálos veszélyben érezte magát. Félelme 
megalapozott volt, mivel ha tettei kitudódnak, hűtlenség vádjával statáriális bíróság elé is 
állíthatták volna. 

A leleplezéstől való félelmében végrehajtotta a Szálasi-kormány utasításait a 
munkaszolgálatosok kiszállításának irányításával kapcsolatban. 
Erősen korlátozott lehetőségei mellett több esetben mégis vállalta a kockázatot, hogy 

segítséget nyújtson a hozzá forduló üldözötteknek. 
A Nemzetközi Vöröskereszt külön csoportot szervezett az üldözött zsidóság megsegítésére. 

Menlevelek kiadásával, és egyéb módszerekkel életek sokaságát mentették meg. 
Egyes esetekben ők is Ferenczyhez fordultak segítségért - amint a Lévai Jenő Szürke 

könyv-ében leírtak tanúsítják- eredménnyel: 
„A mentési utazások során többször tapasztalták, hogy olyan zsidókat, akiket menlevelekkel 

hazahoztak, újra elfogtak, és elindítottak Hegyeshalom felé. Volt néhány olyan esetük is, 
hogy háromszor hozták vissza úgyanazt a deportált zsidót. Emiatt panaszt tettek a 
külügyminisztériumban, majd Born és Weyermann Ujváry tolmácsolása mellett eljártak 
Ferenczy Lászlónál, és erélyesen követelték, adja ki az utasítást, hogy akinek védlevele van, 
azt nem szabad deportálni. Ugyancsak Ferenczy segítségével érte el Ujváry azt, hogy az ún. 
»T«-csoport 25 tagját, »védett« századokbeli munkaszolgálatosokat, november 29-én nem 
deportálták, és fo lytathatták mentési akciójukat." 15 

Szintén ezen szervezet keretében végezte áldozatos munkáját a fent is említett Ujváry 
Sándor író, újságíró is. Kockázatos mentőtevékenységét csak úgy tudta folytatni, hogy ehhez 
segítséget kért Ferenczytől, ahogy ezt Lévai Jenő is leírja: 

„Javában folyt a mentési munka, amikor Ujváry visszaemlékezve Ferenczyvel való régi 
ismeretségére, elhatározta, hogy vele, aki most a zsidó ügyek teljhatalmú intézője volt, veszi 
fel újra a kapcsolatot. A Nemzetközi Vöröskereszt hivatalos igazolást állított ki, amelyben 
megbízta nevében való tárgyalásra. Ferenczy - bár ismerte Ujváry származását - elfogadta e 
megbízó levelet, sőt sikerült egy olyan tartalmú igazolványt is kiállíttatni vele, mely szerint 
Ujváry »összekötő« a Nemzetközi Vöröskereszt és a csendőrség között. Ezzel az 
igazolvánnyal azután már nagyszerűen lehetett operálni a nyilasoknál. Most még bátrabban 
lépett fel, s az igazolványra hivatkozva parancsokat adott ki nekik, amelyeket sok esetben 
teljesítettek is. " 16 

Ferenczy más esetben is nyújtott segítséget az üldözötteknek. 
Erről tanúskodik Berend Béla népbírósági tárgyalásának jegyzőkönyve: 

„ [ ... ] 1944 novemberében az utcán téves rendeletértelmezés folytán 300 zsidó személyt 
összefogtak, és a rendőrkapitányságra kísértek be. Ezeket a vádlott szabadította ki a VU. 
kerületi rendőrkapitányságról. [ ... ] amidőn Stem Samut és más tanácstagot a Gestapo lefogta, 
és így az elhurcolás veszélyének voltak kitéve, a vádlott Ferenczy László csendőr-alezredes 
segítségével válságos helyzetéből kiszabadította. [ ... ]Dr. Haller Árpád tanú által bizonyított 
ama tény, hogy őt Mauthausenbe indított deportáló csoportból a vádlott kimentette - csak ily 
irányú kapcsolatai alapján volt keresztülvihető." 17 

Ferenczy más módon is igyekezett segítsége nyújtani a munkaszolgálatosoknak. A.mikor 
megtudta, hogy a gyalogmentben hajtott csoporttal szemben kiséröik milyen kegyetlenségeket 
követnek el, Vajna belügyminiszternél próbált meg közbenjárni az érdekükben, sajnos 
eredménytelenül. Ekkor teljesen szabálytalanul, önhatalmúlag, írásbeli meghatalmazásokat 
adott ki a budapesti konzulátus tagjainak, amelyben arra adott hatalmazta fel őket, hogy az 
erőltetett menetben hajtottakat még a határ elérése előtt - akit tudnak - hozzanak vissza. 18 
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Ferenczy László és Berend Béla későbbi sorsa 

Mindezen tettei ellenére Ferenczy Lászlót 1946-ban háborús és népellenes bűntett vádjával 
népbíróság elé állították, és hiába bizonyították tanúk is mentőtevékenységét, halálra ítélték és 
1946-ban kivégezték. · 

Ahogy az a koncepciós perekre jellemző, csak azoknak a tanúknak a vallomását tartották 
bizonyíték erejűnek és fogadták el, akik Ferenczy parancsra elkövetett tetteinek áldozatai, ill. 
azok hozzátartozói voltak. 

Ügyvédje hiába fellebbezett, azt nem fogadták el, másodfokú tárgyalást nem engedélyeztek, 
és kegyelmi kérvényét is elutasították. 

Ferenczy az utolsó pillanatig reménykedett abban, hogy az életmentésben játszott fontos 
szerepe megmenti őt az akasztófától, és tetteit majd elismerik, és úgy fognak rá tekinteni, mint 
a budapesti zsidóság egyik megmentőjére. Amikor rádöbbent, hogy elismerés helyett milyen 
,jutalomban" részesítik, (egy szemtanú elmondása szerint) lelkileg teljesen összeomlott, nem 
csak a félelemtől, hanem a szörnyű csalódástól is. Erről tanúskodik egy megrázó dokumentum 
is, egy levél, amelyet Ferenczy a per ideje alatt írt, és megkísérelte azt kijuttatni - sikertelenül. 
Ebben azért könyörög feleségének, hogy küldjön be számára egy gyorsan ölő mérget, mert 
nem bírja tovább ezt a szörnyű lelki szenvedést. 19 

Dr. Berend Béla főrabbi ellen - aki Ferenczyvel együttműködve hajtotta végre mentőakcióit 
- 1946-ban büntetőeljárás indult, amely során a főrabbit szintén háborús és népellenes 
bűnökkel: besúgás, árulás, kollaboráció, hullagyalázás, stb. vádolták. A tárgyaláson mégis 
meg tudta védeni igazát, és a tanúvallomások figyelembevételével, fellebbezés után 
felmentették őt. A kedvező ítélet ellenére, megszégyenítő sajtókampány indult ellene, amely a 
közvéleményt erősen igyekezett ellene hangolni. 1987-ben, az Egyesült Államokban halt meg, 
és sajnos egész életében nem kapott igazán erkölcsi elégtételt. 

Visszaemlékezésében így ír erről: 
„ [ .. . ]E cikk keretében lehetetlenség felsorolni azokat az eredményeket, amiket 1944-ben, az 
»antiszemitizmus cionizálásával« elértem, még kevésbé azokat az erőfeszítéseket, amik -
fájdalom - sikertelenek maradtak. Nem rajtam múltak. És mi lett értük a köszönet, az 
elismerés? Börtönbe hurcoltatások, NKVD-»kihallgatások«, ávós kínzások, fegyház és 
felmentést ignoráló rágalomhadjárat, élethossziglanig tartó befeketités, szóban és írásban az 
óceán mindkét partján." 20 

Ferenczy megítélése 

A háború után Ferenczyt kétszínűséggel, kétkulacsos politika folytatásával vádolták. 
Mentőtevékenysége ismeretében valószínűsíthető, hogy saját mentségére felhozott 
bizonyítékai, védekezése hiteles tényeken alapul: 

„De nekem feltétlenül szükségem volt arra, hogy a németek bizalmát megnyerjem, 
ellenkező esetben semmit sem tehettem volna az üldözöttek érdekében. [ ... ] 

Nagyon sokan azt mondták, hogy Ön kétszínű játékot űz. Igaz volt ez? 
Igaz. Kénytelen voltam. A németek felé a hajthatatlan, kemény antiszemitát kellett 
megjátszanom. Tudtam, nem az a fontos hogy milyen embernek tartanak. Az eredmény 
a fontos." 21 



11 

Irodalom jegyzék: 

1. Freudiger Fülöp visszaemlékezése (Schmidt Mária: Kollaboráció vagy kooperáció? 
Minerva, Budapest, 1990. 306. o.) 

2. Részlet Dr. Berend Béla népbírósági perének tárgyalási jegyzőkönyvéből (Orsz. Levéltár 
XX-4-b-8293-1946/56/2. d) 

3. Freudiger Fülöp visszaemlékezése (Schmidt Mária: KoJlaboráció vagy kooperáció? 
Minerva, Budapest, 1990. 314-315. o.) 

4. Szirmai Rezső: Fasiszta lelkek - Interjúk háborús bűnösökkel (Faust, Budapest, 1946. 82-
83. o.) 

5. Részlet Dr. Berend Béla népbírósági perének tárgyalási jegyzőkönyvéből (Orsz. Levéltár 
XX-4-b-8293-1946/56/2. d) 

6. Horthy Miklós: Emlékirataim (Weller Publishing Co. Ltd. , Toronto, 1974. 2. kiad., 261. 
o.) 

7. Uo. 
8. Ravasz István: Csendőrpuccs vagy zászlószentelés? (Magyar Honvéd, 1994., 27. sz.) 
9. Szirmai Rezső: Fasiszta lelkek-Interjúk háborús bűnösökkel (Faust, Budapest, 1946. 84-

85. o.) 
10. Ravasz István: Csendőrpuccs vagy zászlószentelés? (Magyar Honvéd, 1994., 27. sz.) 
11. Berend Béla visszaemlékezése (Schmidt Mária: Kollaboráció vagy kooperáció? Minerva, 

Budapest, 1990. 351. o.) 
12. Ravasz István: Csendörpuccs vagy zászlószentelés? (Magyar Honvéd, 1994., 27. sz.) 
13. Stem Samu visszaemlékezése (Schmidt Mária: Kollaboráció vagy kooperáció? Minerva, 

Budapest, 1990.) 
14. Uo. 
15. Lévai Jenő: Szürke könyv (Officina, Budapest, 1946. 200. o.) 
16. Uo. 191. o. 
17. Részlet Dr. Berend Béla népbírósági perének tárgyalási jegyzőkönyvéből (Orsz. Levéltár 

XX-4-b-8293-1946/56/2. d) 
18. Szirmai Rezső: Fasiszta lelkek - Interjúk háborús bűnösökkel (Faust, Budapest, 1946. 88. 

o.) 
19. Ferenczy László levele feleségéhez (Történeti Hivatal, V-79348) 
20. Berend Béla visszaemlékezése (Schmidt Mária: Kollaboráció vagy kooperáció? Minerva, 

Budapest, 1990.) 
21. Szirmai Rezső: Fasiszta lelkek - Interjúk háborús bűnösökkel (Faust, Budapest, 1946. 91. 

o.) 



Előadás 

Kiegészítések egy hiányos képhez 

Ferenczy László csendőr-alezredes szerepe a magyarországi Jiolocaust idején 

Bevezetés 

A történettudomány ma már szerencsére részben feltárta az ötvenes évek koncepciós pereinek 
valódi hátterét, és azok kárvallottjai a rehabilitációval megkapták a megérdemelt erkölcsi 
elégtételt, azonban az 1945 utáru perek között is több olyan ismert, amelynek elítéltjei 
ártatlanok voltak, vagy pedig az ítélet az indokoltnál sokkal súlyosabb volt, tehát a per 
koncepciósnak, vagy koncepciós jellegűnek tekinthető. 

A csendőrség II. Világháború utáni megítélésére is ez volt a jellemző. Itt a kollektív 
bűnösség elve érvényesült, ezért aki ennek a testületnek a tagja volt, könnyen válhatott 
bűnbakká, az állam által szított gyűlölet, bosszúhadjárat áldozatává. 

Ferenczy László csendőr-alezredes esete ennek a jelenségnek egyik kirívó példája. 

A Csendőrség és Ferenczy László szerepe a deportálásokban 

Amint tudjuk, Magyarország német megszállása után a deportálás gyakorlati végrehajtására 
a M. Kir. Csendőrség kapott parancsot, és a kezdetektől kénytelen volt részt venni benne. 

A háború utáni vádakkal ellentétben ez nem a testület esetleges antiszemita, fasiszta 
jellegéből adódott. A csendőrség egészére ez egyáltalán nem volt jellemző. 

Ennek a valódi oka az volt, hogy Eichmann csoportjának létszáma csak az adminisztratív 
irányításra volt elegendő, a deportálás gyakorlati végrehajtásához szükséges karhatalmi erő 
hiányzott. Ezért vonták be ebbe a magyar Csendőrséget, szükség esetén a Rendőrséget és a 
Vámőrséget is (miután a deportálás vidéken indult meg, főleg a Csendőrséget használták fel ). 
A feladat irányítására Ferenczy László csendőr-alezredest, a budapesti Csendőrség Nyomozó­
Alosztályának vezetöjétjelölték ki . 

Ferenczy László életének a vizsált események előtti részéről nem maradtak fenn 
dokumentumok, csak annyit tudhatunk meg róla, hogy 1898. március 8-án született az erdélyi 
Felsövisón. 1917-ben kezdte meg szolgálati idejét, és 1940-ben léptették elő alezredessé. 

A magyarországi zsidóüldözés ideje alatti tevékenysége rendkívül ellentmondásos és 
különös volt. 
Egyrészt fo lyamatosan végezte a parancsba kapott feladatot: a deportálások végrehajtásának 
irányítását, másrészt amint lehetőségei engedték, mindent megtett az üldözött zsidóság 
megmentése, szenvedéseinek enyhítése érdekében. 

Mentőtevékenységére az adta a lehetőséget, hogy hivatalból az összekötő szerepét töltötte 
be a Magyar Zsidók Tanácsa és a kormány ill. a német hatóságok (a Gestapo és a 
Sonderkommando) között. 

Karl Lutz mentőakciója 

A deportálások kezdetétől sokan vették ki részüket az embermentésböl. Köztük volt Karl Lutz 
svájci konzul is, aki menleveleket kiadásával lehetővé tette az üldözöttek Svájcba való 
ki menekülését. 

Ferenczy ennek a tervnek a megvalósításában jelentős segítséget nyújtott. 



A konzullal rendszeresen tárgyalásokat folytatott ezzel kapcsolatban. 
Ahogy azt Freudiger Fülöpnek, a Magyar Zsidók Tanácsa egyik vezető személyiségének 
visszaemlékezése is tanúsítja, hamarosan megállapodás jött létre, melynek értelmében 
legelőször is egy kb. 2 OOO személyből álló transzportot kívántak összeállítani. Úgy képzelték, 
hogy a transzport svájci kollektív útlevelet kap, s a Vöröskereszt, valamint a svájci követség 
hivatalnokai kísérik majd. Ferenczy még ahhoz is hozzájárult, hogy a magyar határig kellően 
erős csendőri fedezetet biztosítson, nehogy az SS a legutolsó pillanatban esetleg 
megakadályozza az akciót. 

Az Auschwitzi jegyzőkönyv és a deportá lások leállítása 

A deportálások kezdeti időszakában általában mindenki úgy tudta, hogy a kiszállított zsidókat 
munkatáborokba viszik, ahol dolgozniuk kell. 
A Tanács tagjai márciusban kezdtek értesüléseket szerezni arról, hogy a deportáltakat nem 

munkatáborokba viszik dolgozni (ahogy eddig mindenki hitte), hanem megsemmisítő 
táborokba, ahol szörnyű körülmények között tartják fogva, majd gázkamrákban megölik őket 
Ferenczyhez májusban jutottak el a hírek Auschwitz borzalmairól, amit először nem hitt el. 
A hírek hitelességének ellenőrzése céljából megkérte Berend főrabbit, hogy szerezzen 

információkat közvetlenül a zsidóságtól a Gestapo túlkapásaival kapcsolatban. 
Ferenczy, miután információkhoz jutott Auschwitz szörnyűségeiről, személyesen akart 
meggyőződni azok igazságáról, és kérelmezte a német hatóságoknál, hogy személyesen ő, 
vagy egy általa kijelölt bizottság kimehessen megtekinteni az ún. munkatábort, még a 
következő csoport kiszállítása előtt. 

A németek válasza az volt, hogy csak az újabb transzport után adnak erre lehetőséget. 
Ferenczy, ezen felháborodva, azonnali intézkedések foganatosítását követelte. 
Közvetlenül Horthy kormányzóhoz akart fordulni a deportálások leállításának kieszközlése 

céljából. 
Ferenczy közölte, hogy ők ketten nem akarnak mást a kormányzótól, csak egy nyilatkozatot, 

hogy az nem kívánja a zsidók deportálását. 
(A kérdésre, hogy ezt akár ebben az esetben hogyan akarja megakadályozni, Ferenczy 

közölte, hogy van 19 OOO jól felfegyverzett csendőre, akik a katonai hatóságok 
hozzájárulásával, az ő parancsára használni fogják a fegyverüket, amennyiben az SS 
erőszakot alkalmazna. ) 

A M. Zsidók Tanácsa tagjai által összegyűjtött információkat - amelyek később Auschwitzi 
jegyzőkönyvek néven vált ismertté - el is juttatta Horthy kormányzóhoz, emellett egy 5 
pontból álló memorandumot adott át neki , amelyben a deportálások leállítását követelte. 
Az ún. Auschwitzi jegyzőkönyv több úton is eljutott a Kormányzóhoz. A nemzetközi 
tiltakozás mellett ez a sokkoló hatású dokumentum volt az, amely arra késztette Horthy 
Miklós kormányzót, hogy elhatározza a deportálások leállítását. Az erre vonatkozó döntését 
július 7-én hivatalosan is kimondta. 

1946-ban, amikor Nürnbergben Horthy Miklóst tanúként hallgatták ki, és felvetődött az 
ellene történő vádemelés kérdése is, a Magyar Zsidók Tanácsa vezetőségének egykori tagjai, 
Stem Samu, Pető Emő és Wilheim Károly nyilatkozatot adtak ki arról, hogy a budapesti 
zsidóságot Horthy kormányzó közbelépése mentette meg . 
A Holocaust túlélői ma is hálásan emlékeznek Horthy Miklós kormányzó életmentő 

döntésére. Erről tanúskodik ma is a Horthy-mauzóleumban egy koszorú szalagján olvasható 
fe lirat: „A hálás zsidóságtól" 



A „csendőrpuccs" 

1944 július elején Baky László politikai és Endre László közigazgatási belügyi államtitkárok 
Budapesten a Rendőrség megerősítésére csendőralakulatokat összpontosított annak ellenére, 
hogy a Kormányzó már meghozta deportá1ások leállításával kapcsolatos döntését. 
Az apropót a galántai egység zászlószentelési ünnepsége adta 
A Kormányzó, ahogy későbbi visszaemlékezése tanúsítja, olyan információkhoz jutott, 

amely szerint a csendőrségnek ilyen nagyszámú egységét azért vonják össze, hogy az ő 
döntése ellenére a zsidók rajtaütésszerű deportálását végrehajtsák: 
„ősszefogásukra és eltávolításukra Baky és Endre, a két belügyi államtitkár rajtaütésszerű 
akciót tervezett. Erre a hírre az Esztergom mellett állomásozó páncéloshadosztályt 
Budapestre rendeltem, és a budapesti csendőrség parancsnokát utasítottam, hogy ha kell, 
erőszakkal akadályozza meg a zsidók elszállítását." 
Tehát a Kormányzó (ha hitelt adunk szavainak), környezetével ellentétben tudta, hogy itt nem 
egy ellene irányuló puccs késZÜl, hanem az ő döntése ellenére végrehajtott deportálás. 
A Kormányzóval ellentétben, a Hozzá hű körökben pedig valaki azt a hírt indította útjára, 
hogy egy Horthy hatalmának megdöntésére irányuló puccs készül. Így érte el, hogy a tervezett 
akciót a hadsereg meghiúsítsa. 
Horthy 5-én este magához hívatta Koszorús ezredest és utasította, hogy a felrendelt 
csendöralakulatokat, a zászlószentelési ünnepséget megakadályozva távolítsa el a fővárosból. 
Felmerül a kérdés, hogy vajon ki hozhatta a deportálás titkos tervét a Kormányzó 
tudomására? 
Az informátor olyan személy lehetett, aki egyrészt kapcsolatban állt a német hatóságokkal, (és 
ők megbízhatónak vélték), másrészt meggyőződése az akció megakadályozására késztette. 

Ferenczy, mint tudjuk, hivatalból az összekötő szerepét töltötte be a Gestapo és a magyar 
kormány között, és a deportálások végrehajtásának irányításában betöltott szerepe miatt bíztak 
hozzájuk való hűségében. 
Titokban átadott információkról az adott körülmények között nem készültek írásos 
feljegyzések, mivel azok bármikor a Gestapo kezébe kerülhettek volna. Ennek következtében 
semmiféle dokumentum nem támasztja alá azt, amit Ferenczy 1946-ban egy vele készült 
interjúban állított, viszont nincs olyan adat sem, amely ezt megcáfolná. 
A budapesti gettó lakossága így egyelőre megmenekült a haláltáborokba száJlítástól. 

Egy újabb kísérlet a deportálásra 

A Kormányzó deportálást leállító döntése ellenére, néhány nappal a „csendőrpuccs" 
megakadályozása után, a kistarcsai gyűjtőtáborból a németek egy zsidókat szállító szerelvényt 
indítottak útjára. 
Kormányzói engedélyt kért és kapott, a vonat után száguldott autójával, Hatvanban utolérte 
azt, és a halálra ítélteket visszahozta. 
Az nem bizonyítható, hogy valóban Ferenczy kért engedélyt a vonat megállítására, de az 
igazolt, és ismert tény, hogy ő személyesen állította le a már útnak indult szerelvényt, és 
feltételezhető, hogy ténylegesen ő tájékoztatta az eseményről a Kormányzót. 



A nyilas hatalomátvétel után 

1944. október 15. , Szálasi hatalomátvétele után a zsidóellenes intézkedések végrehajtására -
elsösorban a munkaszolgálatosok kiszállításának lebonyolítására - szintén a csendörséget 
használta fel. 
Ferenczy - korábbi mentötevékenysége miatt- halálos veszélyben érezte magát. Félelme 
megalapozott volt, mivel ha tettei kitudódnak, hűtlenség vádjával statáriális bíróság elé is 
állíthatták volna. 

A leleplezéstöl való félelmében végrehajtotta a Szálasi-kormány utasításait a 
munkaszolgálatosok kiszállításának irányításával kapcsolatban. 

Erösen korlátozott lehetöségei mellett több esetben mégis vállalta a kockázatot, hogy 
segítséget nyújtson a hozzá forduló üldözötteknek. 

A Nemzetközi Vöröskereszt külön csoportot szervezett az üldözött zsidóság megsegítésére. 
Menlevelek kiadásával, és egyéb módszerekkel életek sokaságát mentették meg. 

Egyes esetekben ök is Ferenczyhez fordultak segítségért - amint a Lévai Jenö Szürke 
könyv-ében leírtak tanúsítják - eredménnyel. 
Ferenczy más módon is igyekezett segítséget nyújtani a munkaszolgálatosoknak. Amikor 

megtudta, hogy a gyalogmentben hajtott csoporttal szemben kiséröik milyen kegyetlenségeket 
követnek el, Vajna belügyminiszternél próbált meg közbenjárni az érdekükben, sajnos 
eredménytelenül. Ekkor teljesen szabálytalanul, önhatalmúlag, írásbeli meghatalmazásokat 
adott ki a budapesti konzulátus tagjainak, amelyben arra hatalmazta fel öket, hogy az erőltetett 
menetben hajtottakat még a határ elérése elött - akit tudnak - hozzanak vissza. 

Ferenczy László későbbi sorsa 

Ferenczy Lászlót mindezen tettei ellenére 1946-ban háborús és népellenes bűntett vádjával 
népbíróság elé állították. 

Ahogy az a koncepciós perekre jellemzö, csak azoknak a tanúknak a vallomását tartották 
bizonyíték erejűnek és fogadták el, akik Ferenczy parancsra elkövetett tetteinek áldozatai, ill. 
azok hozzátartozói voltak. 

Ügyvédje hiába fellebbezett, azt nem fogadták el, másodfokú tárgyalást nem engedélyeztek, 
és kegyelmi kérvényét is elutasították, és az ítéletet végrehajtották. 

Ferenczy az utolsó pillanatig bízott abban, hogy az életmentésben játszott fontos szerepe 
megmenti öt a halálos ítélettől, és abban is reménykedett, hogy úgy fognak rá tekinteni, mint a 
budapesti zsidóság egyik megmentőjére. Amikor rádöbbent, hogy elismerés helyett milyen 
,jutalomban" részesítik, (egy szemtanú elmondása szerint) lelkileg teljesen összeomlott, nem 
csak a félelemtől, hanem a szörnyű csalódástól is. Erről tanúskodik egy megrázó dokumentum 
is, egy levél, amelyet Ferenczy a per ideje alatt írt, és megkísérelte azt feleségének kijuttatni -
sikertelenül. Ebben azért könyörög feleségének, hogy küldjön be számára egy gyorsan ölö 
mérget, mert nem bírja tovább ezt a szörnyű lelki szenvedést. 

Ferenczy megítélése 

A háború után Ferenczyt kétszínűséggel, kétkulacsos politika folytatásával vádolták, több 
helyen kettős ügynöknek is nevezik. 



Mentőtevékenysége ismeretében valószínűsíthető, hogy saját mentségére felhozott 
bizonyítékai, védekezése hiteles tényeken alapulnak: 
Előadásomat az ö szavaival szeretném zárni, amelyeket egy 1946-ban készült interjúban 

mondott: 
„De nekem feltétlenül szükségem volt arra, hogy a németek bizalmát megnyerjem, 

ellenkező esetben semmit sem tehettem volna az üldözöttek érdekében. [ . .. ] 
Nagyon sokan azt mondták, hogy Ön kétszínű játékot űz. Igaz volt ez? 
Igaz. Kénytelen voltam. A németek felé a hajthatatlan, kemény antiszemitát kellett 
megjátszanom. Tudtam, nem az a fontos hogy milyen embernek tartanak. Az eredmény 
a fontos." 
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1944 március 19-ig, Magyarország német megszállásáig hazánk azoknak az 
államoknak a csoportjába tartozott, amelyek Németország különböző mérték­
ben alárendelt szövetségesei voltak. és önkénl csatlakoztak hozzá. 

Magyarország az 1930-as évek második felétől fokozacosan közeledeu Né­
metországhoz. és egyre inkább befolyása alá került. Ennek a jelenségnek az 
oka legfőképp az elcsatolt cerületeink visszaszerzéséhez fűzött remény volt, 
amelyre vonatkozóan Hitler ígéretet tett. 

1943-ra hazánk csatlakozott a Tengelyhatalmakhoz alárendelt szövetséges-

ként. 

A seg{~g ára - zsidóellenes intézked6sek 

A német megszállásig Magyarország a zsidóság üldözése szempontjából 
szinte szigetnek számított. A z.o;idóság jogait korlátozó törvényeket hoztak 
ugyan, dc 1944 márciusáig életük még nem került közvetlen veszélybe. A 
környező országokból - főleg Lengyelországból - menekült üldözöttek Ma­
gyarországon találtak menedéket. 

1944. március 21-én, Németország rendelkezéseinek megfelelően Budapés­
ten megalakult a Magyar Zsidó~ 'fanácsa. amely összekötő szerepet töltött be 
a német hatóságok és a zsidóság között. Elnökéül Stem Samut választották 
meg. A Tanács 1944 novemberétől (a budapesti geuó megszervezése után) a 
nyilasok elől bújdosni kényszerült Stem helyett Domonkos Miksa irányításá­

val múködött. 
Március 29-től, a Sztójay-kormány működése alatt megkezdték az ún. zsi­

dórendeletek életbe léptetését. Ezek egyre szGkebbre szorították a zsidók jo­
gait és életterét. Elrendelték a sárga Dávid-csillag viselését, a zsidók vagyo­
nának elkobzásác vagy zár alá vételét. A zsidórendeletek végrehajtását Endre 
László, a Belügyminiszcérium közigazgatási államtitkára felügyelte . 

Adolf Eichmann, a Birodalmi Biztonsági Főhivatalnak a zsidókérdés „vég­
leges megoldásával" megbfzcilt oszcályvezetője, aki a német megszálló csapa-
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tokkal együll érkezel! Magyarországra, Budapesten állítona fel központját. és 
10 vidéki kirendeltséget is szervezett. 

Április 7-én német utasításra értekezletet tartottak a Magyar Királyi Bel­
ügyrninisz-tériurnban, ahol döntést hoztak a gettók felállításáról. 1 

A végrehajtást csendőrkerületcnként rendelték el. A gettók gyakran tégla­
gyárak terüle1én létesültek, ahol embertelen körülmények uralkodtak . Össze­
sen 40 gettót hoztak létre. 

Május 4-5-én Bécsben az SD (Német Biztonsági Szolgálat), a Birodalmi 
Vasút és a Magyar Királyi Csendőrség képviselői megtárgyalták a zsidók de­
portálásának menetét. Hivatalosan munkaeró-kiutaztatásról volt szó2, valójá­
ban azonban a haláltáborokba szállították ki a gettók lakóit 

A Csen~g 6s Ferenczy László szerepe a deportálúokban 

A deportálás gyakorlati végrehajtásárd a Csend6rség kapott parancsot, és a 
kezdetektől részt vett benne. 

A háború utáni vádakkal ellentétben ez nem a testület esetleges antiszemi­
ta, fasiszta jellegéből adódott. A csendőrség egészére ez nem volt jellemző. 

Eichmann csoportjának létszáma csak az adminisztratív irányításra volt ele­
gendő, a deportálás gyakorlati végrehajtásához szükséges karhatalmi er6 hi­
ányzott. Ezért vonták be ebbe a magyar Csend6rséget, szükség esetén a 
Rendőrséget és a Vám6rséget is (miután a deportálás vidéken indult meg, f6-
leg a Csendőrséget használták fel). 

A feladat irányítására Ferenczy László csendőr-alezredest, a budapesti 
Csendőrség Nyomozó-Alosztályának vezetőjét jelölték ki -3 

Ferenczy Usiló 1898. március 8-án született Felsővisón . Életének a vizsált 
események előtti részéről nem maradtak fenn dokumentumok, csak annyit 
tudhatunk meg róla, hogy 1917-ben kezdte meg szolgálati idejét, és 1940-ben 
léptették el6 alezrcdcssé.4 

A magyarországi zsidóüldözés ideje alatti tevékenysége ellentmondásos és 
különös volt. 

Egyrészt folyamatosan végezte a parancsba kapott feladatot: a deportálá­
sok végrehajtásának irányítását. másrészt amint lehetőségei engedték, sokat 
tett az üldözött zsidóság megmentése. szenvedéseinek enyhítése érdekében. 

Mentőtevékenységére az adta a lehetőséget, hogy hivatalból az összekötő 
szerepét töltötte be a Magyar Zsidók Tanácsa és a kormány ill. a német ható­
ságok (a Gestapo és a Sonderkommando) között. 
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• Karl Lutz mentőakciója 

A deportálások kezdetétől sokan vették ki részüket az embermentésből. 
Köztük volt Karl Lutz svájci konzul is, aki menleveleket adott ki , és lehetővé 
tette az üldöwttek Svájcba való kimenekUlését. 

Ferenczy ennek a tervnek a megvalósításában jelentős segítséget nyújtott. 
Freudiger Fülöp. a zsidóság egyik legbefolyásosabb személyisége. a Ta­

nács vezet6ségének tagja így emlékszik vissza erre: 
„Magyarországon a svájci képviselet vette kezébe ennek az első nagysza­

bású kivándorlási tervnek a megvalósítását. Svájc és a Vöröskereszt nevében 
Jaeger követ és Lutz főkonzul kezdett tárgyalásokat a különböző magyar és 
német kormány- ill. hivatalos szervekkel. [ ... J Ferenczy alezredes. (aki aki a 
svájci konzullal való tárgyalásokon részt vell), teljes erővel támogatta az 
ügyet. 

Hamarosan megállapodás jött létre, melynek értelmében legelőször is egy 
kb. 2 OOO személyb61 álló transzportot kívántak összeállítani. Úgy képzelték, 
hogy a transzport svájci kollektív útlevelet kap, s a Vöröskereszt, valamint a 
svájci követség hivatalnokai kísérik majd. Ferenczy még ahhoz is hozzájárult, 
hogy a magyar határig kellően erős csendőri fedezetet biztosítson, nehogy az 
SS a legutolsó pillanatban megint valami rossz húzást csináljon."!\ 

Az AuschMtzi jegyz6kiinyvek 6s a deportálások leil1ftúa 

Ferenczy - mint a Zsidó Tanács összekötője - a Tanács tagjai közül legfő­
képp Dr. Berend Béla főrabbival állt állandó kapcsolatban. 

Dr. Berend Béla Szigetváron működött f6rabbiként, majd 1944 márciusától 
a budapesti geuó f6rabbijaként látott cl lelkészi feladatokat, és a Budapesti 
Zsidó Tanács vezetőségének tagja volt.9 

A Tanács tagjai értesüléseket szereztek arról, hogy a kiszállított zsidókat 
nem munkatáborokba viszik dolgozni (ahogy eddig mindenki hitte), hanem 
megsemmisít6 táborokba. ahol siömyú körülmények köiött tartják fogva, 
majd gázkamrákban megölik 6ket. 

Ferenezyhez júniusban jutottak cl a hírek Auschwitz borzalmairól, amit el­
ősiör nem hitt el. 

A hírek hitelességének ellenőrzése céljából megkérte Berend főrabbit, hogy 
szerezzen információkat közvetlenül a zsidóságtól a Gestapo túlkapásaival 
kapcsolatban. 
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Err61 tanúskodnak Berend Béla 1946-os - felmentéssel végződő - népbíró­
sági perének dokumentumai. Részlet az ítélet indoklásából: 

„ ... a vádlott (Berend) 6t (Ferenczyt) a zsidóság ügyeiben többször felkere:.­
te, a vádlottat kés6bb a németek elleni adatgyűjtésre kérte fel, amit a vádlott 
nem kis életves7.éllyel vállalt is. Ezek az adatok később a kormányzóhoz jut 
va a németellenes front kialakítását eredményezték, Bonczos akkori belilgy­
miniszter is ennek folytán hangolódoll a németek ellen.( ... ) a vádlott ól (Fe­
renczyt) a pesti zsidóság deportálásának kivédésére, valamint egyes zsidó tu­
dósoknak a munkatáborokból való leszerelésére kérte fel, bemutatta neki az 
auschwitzi borzalmakról készített jegyzőkönyvet, és bizonyította továbbá azt 
is, hogy 1944 augusztus havában Stem Samunak, Dr. Wilheim Károlynak. Dr. 
Pet(í Ernőnek és ezek családtagjainak a Gestapo részér61 történt letartóztatá­
sából való kimentése is a vádlott által vezetell küldöttség fellépésének tudha­
tó be. "10 

Ferenczy, miután információkhoz jutott Auschwitz szömyGségeir61, szem­
élyesen akart meggyőződni azok igazságáról, és kérelmezte a német hatósá­
goknál. hogy személyesen ő, vagy egy általa. kijelö!t bizottság kimehessen 
megtekinteni az ún. munkatábort, még a következő csoport kiszállítása el6tt. • • 

A németek válasza az volt, hogy csak az újabb transzport után adnak erre 
lehet6séget. 

Ekkor megbizonyosodott arról, hogy a haláltáborokkal kapcsolatos hírek 
igazak. 

Ferenczy, ezen felháborodva, azonnali intézkedések foganatosítását köve­
telte. 

A Zsidó Tanácstól szerzett infonnációkról jelentést tett Sztójaynak, Ja­
rossnak. Antalnak, Faraghónak, Bakynak és Endrének. 

Ezután közvetlenül Horthy kormányzóhoz akart fordulni a deportálások 
leállításának kieszközlése céljából, ezért a megsemmisítő táborokról megtu­
dottakat - amelyeket az ún. Auschwitzi jegyzőkönyvek tartalmaztak - jelen­
tés formájában átadta neki. 

A nemzetközi tiltakozás mellett ez a sokkoló hatású dokumentum volt az, 
amely végül a Kormányzót a deportálások leállítására késztette. 

A minisztertanács ülése június 24-én a deportálások várható következmé­
nyeivel foglalkozott. A június 26-i koronatanácson Horthy felszólította a kor­
mányt, hogy a budapesti zsidók deportálásához ne kezdjen hozzá. Július 7-én 
végleges döntést hozou a deportálások leállításáról.1 2 
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A „cscnd6rpuccs0 

1944 július e lején Baky László politikai és Endre László közigazgatási bel­
ügyi államtitkárok Budapesten a Rendőrség megerősítésére csendóralakulato­
kat összpontosított annak ellenére, hogy a Kormányzó már meghozta depor­
tálások leállításával kapcsolatos döntését. 

Ekkorra már a f6városban volt a galántai, a nagyváradi és az ungvári csend­
őr-tanzászlóalj, és néhány önnálló tanszázad. 

Az apropót a galántai egység zászlószentelési Unnepsége adta, amelyre 
zászlóanyának Horthy Miklósnét kérték fel. 

A Konnányzó, ahogy későbbi visszaemlékezése tanúsítja, olyan infonnáci­
ókhoz jutott, amely szerint a csendőrségnek ilyen nagyszámú egységét azért 
vonják össze, hogy az ő döntése ellenére a zsidók rajtaütésszerű deportálását 
végrehajtsák: 

„Összefogásukra és eltávolftásukra Baky és Endre, a két belügyi államtitkár 
rajtaütésszerG akciót tervezett. Erre a hírre az Esztergom mellett állomásozó 
páncéloshadosztályt Budapestre rendeltem, és a budapesti csendőrség pa­
rancsnokát utasítottam, hogy ha kell, erőszakkal akadályozza meg a zsidók el­
szállítását. "13 

Tehát a Konnányzó (ha hitelt adunk szavainak), környezetével ellentétben 
tudta, hogy itt nem egy ellene irányuló puccs készül, hanem az 6 döntése el­
lenére végrehajtott deportálás. 

„Horthy konnányzó környezetének néhány tagja egyre idegesebben szem­
lélte a készülődést. Felmerült bennük annak lehetősége (fél évszázad távlatá­
ból már tudjuk: alaptalanul). hogy a németekre támaszkodva a szélsőjobbol­
dal kísérletet tesz a Berlin számárct egyre kényelmetlenebbé váló konnányzó 
kikapcsolásárct az ország vezetéséből. Ha a német követség képes deportáltat­
ni a budapesti zsidóságot, akkor a magyar szélsőjobboldallal együtt el is érte 
ezen célját. Maga a kormányzó nem vont le ennyire messzemen6 következte­
téseket. Bízoll. és joggal bízott a csendőrök htlségében. Azt azonban el tudta 
képzelni, hogy a fővárosban összpontosított csendőri erőket felhasználják a 
zsidók puccsszerű deportálására, mielőtt még a csendőrök tudomást szerezné­
nek az 6 tiltó parctncsáról. "14 - fejti ki Ravasz István Csend6rpuccs vagy zász­
lószentelés crma cikkében. 

Felmerül a kérdés, hogy vajon ki hozhatta a deportálás titkos tervét a Kor­
mányzó tudomására? 
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A1. infonnátor olyan személy lehetett, aki egyrészt kapcsolatban állt a né­
met hatóságokkal, (és ők megbízhatónak vélték). másrészt meggy6zódése az 
akció megakadályozására késztette. 

Ferenczy, mint tudjuk, hivatalból az összekötő szerepét töltötte be a Gesta­
po és a magyar kormány közöli, és a deponálások végrehajtásának irányításá­
ban bctöltott szerepe miatt bíztak hozzájuk való hűségében . 

Titokban átadott információkról az adou körülmények között nem készül­
tek írásos feljegyzések, mivel azok bánnikor a Gestapo kezébe kerülhettek 
volna. Ennek következtében semmiféle dokumentum nem támasztja al:i azt. 
amit Ferenczy 1946-ban egy vele készült interjúban állftou, viszont nincs 
olyan adat sem, amely ezt megcáfolná: 

„Július 2-ra 1„ászlószentelési ünnepséget akartak rendezni Budapesten. Ez 
persze ürügy volt. a cél: minél több megbízható csendőrt felhozni Budapest­
re. és velük a németek segítségével végrehajtani a zsidók deportálását. Ezt 
magától Endre Lászlótól tudtam meg.( ... ) Hatodikára volt kitűzve a rajtaütés. 
A csillagos házakból összeszedték volna a zsidókat, és a pályaudvarokon e 
célból veszteglő német szerelvények nyomban megkezdték volna kiszállílásu­
kat, mégpedig úgy. hogy naponta legalább 9 OOO zsidót szállítottak volna ki 
az országból. („ .) A terv a megvalósulás előtt állou. (.„) És ekkor „. ekkor 
futótűzként terjedt el a városban egy ellenőrizhetetlen, és ismeretlen forrásból 
fakadó hír. A hír arról tudott, hogy a csend6röket azért hozták fel Budapest­
re, mert Bakyék puccsot terveznek a kormányzó és a kormány ellen, és a nyi­
lasokat akarják uralomra segíteni. ( .. . ) És ez mentette meg a budapesti zsidó­
ságot auól, hogy a németek és Bakyék már júliusban deportálják. Mert ha az 
igau;ág híre terjedt volna el, vagyis az, hogy a csendőrök azén jöuek volna 
Budapestre, men a németek segítségével rajtaütésszerűen deportálni akarják 
a zsidókat - akkor senki az ujját se mozdította volna meg. Mert mindenki re­
megett, mindenki félt a németektől. („ .) De ha a konnányzó és a kormány el­
len terveznek puccsot a csend6rök, az persze más! Akkor közbe is lehet lép­
ni, anélkül, hogy a németek bánnit is szólhatnának, hiszen a németek nem 
akarták a törvényes konnányt megbuktatni . A trükk sikerült„. 

- Ki volt a trükk kiagyalója? 
- Nem mondhatom meg. 
- Önt61 indult ki ez a híresztelés? 
- Nem mondhdtOlll meg. 
- Ne mondja meg. De okolja meg, miért nem mondhatja meg? 
- Azén nem, mert ez a trükk elidegenítette a kormányzót a csendőrség-

t61. "I~ 
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• Amennyiben Ferenczy elbeszélése valós tényeken alapul. valaki (feltehető­
en 6) 

azt a hín indította útjára a Horthy konnányzóhoz hú körökben (főleg a fő­
tiszti kar tagjai között), hogy a Kormányzó hatalmának megdöntésére irányu­
ló puccs készül. Így érte el, hogy a tervezett akciót a hadsereg meghiúsítsa. 

Ravasz l~iván fent említett cikkében a következőképpen írja le ezeket az 
eseményeket: 

„Július 2-án Lázár Károly altábornagy, a Magyar Királyi Testőrség pa­
rancsnoka - ekkor még önhatalmúlag - lépett. Tájékoztatta Ko~zorús Ferenc 
vezérkari ezredest, az I. páncélos- hadosztály vezérkari főnökét, aki épp apa­
rancsnokot is helyeuesítette. Budapesten akkor nem volt számouevő katonai 
erő, így jöttek számításba a közelben állomásozó páncélosok. („ .) Július 3-án 
Koszorús ezredes már magától Horthytól kapou parancsot. ( „ .) Koszorús 
személyesen szabta meg a feladatot a legnagyobb harcértékkel rendelkező 1. 
harckocsiezred és 1. felderít6zászlóalj parancsnokának, Baló Zoltán ezredes­
nek és Németh Imre alezredesnek: »Még aznap éjjel kidolgoZtam és írásban 
kiadtam( ... ) a részletes intézkedésemet Budapest megrohanásám és lezárásá­
ra( ... ) az abban foglaltak végrehajtásához általam Budapestről adandó rádió­
par.mcsr.1 kell(ett) megkezdenem. « ( ... ) 

Horthy 5-én este magához hívatta Koszorús ezredest és utasította, hogy a 
felrendelt csendőralakulatokat, a zászlószentelési ünnepséget megakadályoz­
va távolítsa el a fővárosból. A zsidók puccsszerű eltávolításának megel6zésé­
re, és nem a »csendőrpuccs« leverésére. 

Koszorús 23.30-kor kiadta rádióparancsát a két nappal korábban általa 
meghatározott feladat végrehajtására. Az 1. harckocsiezred és az 1. f elderító­
zászlóalj még éjszaka elérte a f6várost. Az alosztályok( ... ) hajnalra elfoglal­
ták kijelölt állásaikat. ( ... ) 6-rd virradóra Lázár altábornagy parancsára test­
őrök villék a Várba a csend6rszázadok parancsnokait. Ott a Testőrség pa­
rancsnoka tájékoztatást adott nekik a páncélosok felvonulásáról, és felszólí­
totta 6ket arra, hogy telefonon adjanak parancsot a vidéki helyőrségekbc tör­
ténő, lehetőség szerint legrövidebb időn belüli visszaindulásra. A csendónisz­
tek, bár nem értették a történteket, s azok hátterét, a parancsot kiadták. 

Koszorús ezredes reggel 7-kor tiszti járőrt küldött Baky államtitkárhoz. 
Emlékirataiban így ír: 

»Értésére adtam. hogy a l egfelsőbb parancs általam tönénó végrehajtásának 
kikényszerilésére az 1. pc. hadosztály csapataival itt állok. (.„) elrendeltem 
Bakynak, hogy 24 órán belül a csendórzászlóaljaitól ürítse ki Budapestet.( . .. ) 
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Néhány perccel 9 óra előtt Baky azt mondta a járórparancsnokomnak, ( .. ) 
csend6re1vel k1 fog vonulni Budapestről.« 

A csendóralakulatok 8-án délig befejezték a főváros kiürítését. 9-én a pán­
célosok visszatértek hcly6rségeikbe: Az Eichmann-kommandó végrehajtó 
karhatalom nélkül maradt. Budapesten - egyelőre - visszaállt a hétköznapok 
rendjc."lt> 

A budapesti gettó lakossága így egyelőre megmenekült a haláltáborokba 
szállítástól. 

Egy ájabb ~rlet a deportál'8ra 

A Kormányzó deportálást leállító döntése ellenére, néhány nappal a „csend­
őrpuccs" megakadályozása után, a kistarcsai gyújt6táborb61 a németek egy 
zsidókat szállító szerelvényt indítottak útjára. 

Berend Béla így emlékszik vissza az eseményekre: 
„Ferenczy még egy jelent6sebb dologban volt segítségünkre. Amikor a 

Gestapo Horthy par-.mcsa ellenére 1944. július 17-én összefogdosta deportá­
lásra a sárvári és a kistarcsai internáltakat. háromtagú delegációt vezettem 
hozzá (Nagy, Kruzveil és én). hogy akadályozza ezt meg. Kormányzói enged­
élyt kért és kapott, a vonat után száguldott autójával, Hatvanban utolérte azt, 
és a halálra ítélteket visszahozta."17 

Az nem bizonyítható, hogy valóban Ferenczy kért engedélyt a vonat meg­
állítására, de az igazolt, és ismert lény, hogy ó személyesen állította le a már 
útnak indult szerelvényt, és feltételezhető, hogy ténylegesen 6 tájékoztatta az 
eseményr61 a Kormányzót. 

„Horthy utasította Jaross Andor belügyminisztert a vonat kifutásának meg­
akadályozására. Mivel az már elindult, Ferenczy alezredes maga fordította 
vissza egy csendőr-osztaggal Hatvanból a szerelvényt. "18 - írja Ravasz István 
említett cikkében. 
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1 e • Memorandum a deportálások megtagadásáért 

A deportálást leállító döntés nem akadályozta meg a németeket abban, 
hogy a kistarcsai és sárvári internálótábor lakóinak deportálását a kormány 
tudta nélkül. másodszorrn is megkísérelje, sajnos most már sikerrel. 

1944 augusztus 22-én Horthy ismételten kijelentette, hogy ellene van a de­
portálásoknak. A semleges államok képviselői és a pápai nuncius találkoztak, 
hogy kö7.ösen fejezzék ki 1ihakozásuka1 a fenyege16 zsidóellenes intézkedé­
sek ellen, kivált a budapesti zsidóknak a tervezeti, augusztus 25-re várható de­
portálása ellen. 

„Amikor a Ferenczy alezredes által kapott információk azt mutauák, hogy 
az SS komolyan a legrövidebb id6n belül meg akarja kezdeni a tömeges de­
portá!ásokat, Ferenczy Bonc?.Os belügyminiszterrel hosszas tanácskozást tar­
tott. Uj főnökének Ferenczy részletes jelentést tett az addigi eseményekről, és 
előterjesztette a bizonyítékokat arról, hogy a németek a deportált zsidók szá­
mottevő részét Auschwitzban elgázosították. A megbeszélés eredménye az 
volt, hogy Bonczos hívatta Krauszt, és megkérte, szervezzen meg számára ta­
lálkozót néhány vezető személyiséggel. 

( ... ) Ferenczy vázolta a helyzetei, amely azonnali intézkedések foganatosí­
tását követelte. Biztosított róla, hogy Bonczos belügyminiszter mindent latba 
fog vetni, hogy meghiúsítsa Eichmann szándékát. Kifejtette tervét. E szerint 
a zsidók eszközöljék ki a Kormányzónál, hogy az azonnali kihallgatáson fo­
g~dja 6t és a belügyminisztert. Különösen hangzik, hogy a magyar belügymi­
niszternek és egy magas állású konnánytisztviselőnek a zsidókat kell megkér­
nie arra, hogy az államfőnél kihallgatás! eszközöljenek ki számukra. De a té­
nyek úgy álltak, hogy Horthy admirálist úgyszólván fogságban tartották. Ki­
hallgatást normális körülmények között csak a szolgálati út betartásával lehe­
tett kieszközölni. és 1ermészetesen semmi ilyesmi nem történhetett anélkül, 
hogy a németek tudomást ne szereztek volna róla.( ... ) 

Ferenczy közölte, hogy ők ketten nem akarnak mást a kormányzótól, csak 
egy nyilatkozatot, hogy az nem kívánja a zsidók deportálását. Ez nekik elég 
ahhoz, hogy a deportálást meghiúsítsák. A kérdésre, hogy ezt akár ebben az 
cserben hogyan akarja megakadályozni, Ferenczy közölte, hogy van 19 OOO 
jól felfegyverzett csendőre, akik a katonai hatóságok hozzájárulásával, az ő 
parancsára használni fogják a fegyverüket, amennyiben az SS erőszakot alkal­
mazna. "19 
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Ferenczy így emlékezeti vissza később erre: 

„( . ) Én viszont többször kifejteuem a kormányzó előtt meggyóz6désc­
met, amely szerint a németek a lehető leggyengébb erőkkel rendelkeznek az 
országban és a világon semmit sem mernének csinálni, ha a zsidókérdésben 
elutasítanánk követeléseiket és nem engednénk a zsidóságot a vágóhídra hur­
colni. Erre vonatkozólag memorandumot adtam a kormányzónak, amely 5 
pontból állt. 

1. A németeknek átnyújtandó jegyzékben a magyar kormány kijelenti, hogy 
a zsidókérdést saját eszközeivel kívánja megoldani, a saját érdekeinek megfe­
lelően, a németek mondjanak le azon követelésükről. hogy a zsidókat kiszál­
lítsuk. 

2. A Gestapo és a zsidótlanítási osztag azonnal hagyja cl Magyarország te­
rületét. 

3. A németek azonnal szüntessék meg a politikai személyek letartóztatását 
és a már letartóztatásban lévőket azonnal adják át a magyar hatóságoknak. 

A további két pont csak kiegészítéseket tartalmazott. A kormányzó magáé­
vá tette a memorandumot, azzal, hogy át kell írni diplomáciai nyelvre."20 

Lullay Leó csendőr százados, Ferenczy segédtisztje a következő vallomást 
tette err61 az eseményről 1946-ban, Berend Béla népbírósági tárgyalásán: 

„Meghittebb beszélgetésbe elegyedtem vele (Berenddel), és felkértem, 
hogy szerezzen adatokat a Gestapo túlkapásait illetően. A vádlott egész kötet 
adatot hozott, sót később az ún. Auschwitzi jegyz6könyvet teljes terjedelem­
ben rendelkezésre bocsátotta. Jórészt ezeknek az adatoknak alapján készítette 
el Ferenczy a Kormányzóhoz felterjesztett memorandumot, amelynek hatása 
alatt Horthy a további deportálások ellen foglalt állást.''2 1 

A magyarországi holocausttal foglalkozó egyik legátfogóbb tanulmány 
szerzője, Randolph L. Braham A népirtás politikája című munkájában bár Fe­
renczy tevékenységét negatívan ítéli meg, de a tényeket ó sem hallgatja el: 

„Ferenczy ebben a hónapban még háromswr találkozott a Kormányzóval. 
Ellátta ót a Gestapo magyarországi tevékenységére és az országban tartózko­
dó különböző német egységek erejére vonatkozó legfrissebb információkkal. 
A kormányzóval folytatott első megbeszélésén Ferenczy egy tiltakozó jegy­
zék német nyelvű szövegét is átadta, melyet a Tanács közreműködésével ké­
szítctl, és át akart adni Veesenmayemak. A jegyzék célja az volt, hogy vilá­
gosan leszOgezze a magyar kormány álláspomját a z.'iidókérdésben, é:. öt főbb 
pontot tartalmazott. "22 

1946-ban, amikor Nürnbergben Horthy Miklóst tanúként hallgallák ki, és 
felvet6dött az ellene történő vádemelés kérdése is, a Magyar Zsidók Tanácsa 
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• vezetőségének egykori tagjai. Stem Samu, Pet6 Emő és Wilheim Károly nyi­
latkozatot adtak ki arról. hogy a budapesti zsidóságot Horthy kormányzó köz­
belépése mentette meg. 23 

A Holocaust túlélői ma is hálásan emlékeznek Horthy Miklós kormányzó 
életmentő döntésére. Err61 tanúskodik ma is a Horthy-mauzóleumban egy ko­
szorú szalagján olvasható felirat: „A hálás zsidóság" 

A titkos terv - „Versenyfutás az id6vel" 

Stem Samu, a Magyar Zsidók Tanácsának elnöke a következőképpen em­
lékezeti vissza ugyanerre az időszakra Versenyfutás a idővel című írásában, 
amely Budapesti Zsidók Tanácsa három tagjának. titkos és veszélyes tervér61 
számol be, amelyben Ferenczynek kulcsszerepet szántak: 

„Augusztus eleje van már, az idővel való versenyfutásban már ide értünk. 
A kormány hivatalos álláspontja szerint további deportálás nincs. Eichman­
nék azonban túl a presztfzssérelmen éppen a fővárosi zsidóságot nem engedik 
ki karmaik közül. Veesenmayer és Winkellmann kihallgatáson jelennek meg 
a Kormányzónál, hivatkoznak a magyar kormánnyal kötött megállapodásra, 
amely szerint a zsidókérdés rendeúsére kizárólag 6k jogosultak. Ragaszkod­
nak a fővárosi zsidóság deportálásához és au.al fenyegetőznek, hogy - ha a 
csendőrséget meg nem kapják e célra - saját maguk fogják azt végrehajtani. 
A Kormányzó szilárdan kitart álláspontja mellett. Eichmann Berlinbe repül, 
majd visszatér és egyre fenyegetőbb magatartást tanúsít. Budapest körül ál­
landóan nő az SS-csapatok száma. (. .. ) Előttünk is nyilvánvaló volt, hogy a 
német követeléseknek nem lehet hosszabb ideig ellenállni, végeredményben 
az SS fogja végrehajtani a deportálást. Nincs Budapesten elegendő erő, amely 
ezt megakadályozhatja. 

( ... ) Nagy és merész tervet gondoltunk ki ennek megakadályozására, és e 
célra Ferenczyt használtuk fel. ( ... ) Titokban - a Tanácsból is rnjtam kívül 
csak két tag tudta - kieszközlilnk Ferenczy részére egy audienciát a Kormány­
zónál, aki neki a terv megvalósításához teljes támogatást ígér. Ferenczy vál­
lalja azt, hogy a Gestapot biztosítja a csendőrség megbízhatóságáról, és meg­
beszéli Eichmannal a deportálást. Ennek végrehajtására felhoznak a főváros­
ba minél nagyobb számú csendórséget, a vidéki városok rendőrségét és azon 
kívül megbízható katonai csapatokat is. A Kormányzó színleg ez ellen tilta­
kozni fog, de ezzel nem fognak törődni. A felérkez6 csapatok parancsnokait 
leváltják majd, és megbízható par.rncsnokokkal cserélik ki. Intézkednek, hogy 
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a deportálás lebonyolítására h1va1011 szerelvényeket is előkészítsék. ( ... ) Szó­
val mindent megtesznek a németek félrevezetésére. hadd higyjék, hogy a de­
ponálás krtúzött tenninusa komoly, és ezalall feljöhessen minden szükséges 
alakulat és csapat, amelyek itt megbízható parnncsnokokat kapnak, a rendel­
kezésre álló SS-csapatok ellensúlyozására. Mikor már minden előkészület 
megtörténik. egy-két nappal a deponálásra kitúzöu terminus előll a konnány 
jegyzékben közli majd a németekkel, hogy minden deportálást megtilt, és ren­
deletének kész fegyveresen is érvényt szerezni. Ha elkerülhetetlen, összeütkö­
úsre is sor kerülhet, de merőben valószínűtlen, hogy a németek kenyértörés­
re vinnék a dolgot. 

Ezt a veszedelmes tervet csak a legteljesebb titoktartás mellet lehetett meg­
valósítani. A Tanács három tagján: Dr. Wilheimen, Dr. Pet6n és rajtam kívül 
csak a Kormányzó, a fia, Ferenczy és Lullay százados, Ferenczy helyettese tu­
dott róla. A következő nap már fent voltam a Várban. Hétköznapi, szürke ru­
hában osontam fel egy hátsó lépcsőn a Kormányzóhoz. akinél kieszközöltem, 
hogy 24 órán belül valóban fogadta Ferenczyt ( ... )."24 

Azonban egy váratlan esemény megakadályozta tervük megvalósítását: 
„A főváros 7,sidósága a legnagyobb izgalomban van, a félelem és a kétség­

beesés lett úrrá rajta. (. „) Az ortodoxia egyes vezetői kilátástalannak látják a 
harcot, és mintegy ötvenen vonatra ülnek és sikerül nekik Bukarestbe kijutni­
ok. 
Midőn a szökés kitudódik - egy tanácstag is köztük volt - Eichmannal nem 

lehet bírni, tajtékzik a dühtől. Napokig kutat, nyomoz. állandóan maga elé ci­
tál bennünket, és faggat, hogy tudtunkkal történt-e a szökés. ( ... ) Eichmann 
előkészíti a deportációt. Biztos, sima lebonyolítást akar, és ezért augusztus 
17-én engem, valamint Dr. Pető Emő és Dr. Wilheim Károly tanácstagokat 
( ... )családtagjainkkal együtt lefogat és a Pestvidéki Fogházba zárat. ( ... ) A 
Kormányzó azonban közbelépett, és mi kiszabadultunk. 

( ... ) A kitűzött dátum rohamosan közeledett, minden előkészület megtör­
tén!, a Tanács felkérte tehát a követségeket, hogy ebben az ügyben tartsanak 
konferenciát és jelentsék be tiltakozásukat az elhurcolás ellen. 

Augusztus 22-én Angelo Roua pápai nuncius elnökletével a semleges kö­
vetek összeülnek, és ünnepélyes tiltakozó jegyzéket intéznek a Kormányzó­
hoz, és ezt a nuncius még aznap délután átnyújtja a Külügyminisztériumban. 
A Kormányzó is értesül erről. A terv szerint a kormány a külföldi tiltakozás­
ra való hivatkozással tagadja meg a deportációt. 

Sztójay már hosszabb ideje beteg, helyettese Reményi-Schneller pénzügy­
miniszter pedig nem meri a deportálást megtagadó jegyzéket a németeknek 

16 

J 
) 

) 
} 

• 
átadni, dc egyik minisz1er sem vállalkozik erre. Ferenczy menti meg a hely­
zetet. vállalja a közlést. Eichmannhoz elmegy és kijelenti , hogy a magyar kor­
mány nem Járul hoz1á a deportáláshoz, és a fővárosba felhozott csapatok és a 
csendőrség szükség esetén fegyveresen fog minden német erőszakos kísérlet­
nek ellenszegülni. Eichmann órjöngve veszi tudomásul, hogy félrevezették, 
de fegyverhez mégsem mer nyúlni, és Berlinhez fordul utasításért. Augusztus 
24-én éjszaka megérkezik Himmler válasza, és ez bizonyára tudomásul is vet­
te a fordulatot, mert Eiehmann egy újabb megállapodás megkötéséről hajlan­
dó tárgyalásba bocsá1kozni a magyar kom1ánnyal a zsidóküdés rendezése tár­
gyában. 

Reményi-Schneller csak ezután - augusztus 25-én - meri a magyar kor­
mánynak a deportálás megtagadásáról szóló jegyzéket Veesenmayer német 
követnek átnyújtani. 

Mi pedig, akik munkánkat nem hozhattuk nyilvánosságra, ha népszerűség­
nek nem is örvendhettünk hittestvéreink részéről, örvedeztünk szívünkből 
azon, hogy kényesen veszedelmes tervünk - hála Istennek - sikerült, és a f6-
városi zsidóság deportálását másodszor is megakadályoztuk."2.~ 

Berlin azért vette tudomásul a történteket, mert Románia éppen augusztus 
28-án állt át, és így minden erejével az új helyzetre kellett összpontosítania. 

Ennek következményeképpen Horthy új kormányi alakított, formálisan is 
menesztette Sztójay Dömét, és miniszterelnökké Lakatos Gézát nevezte ki. 

Az 6lctmcnt6 halogatás politikája 

Ebben az időszakban a Zsidó tanács célja az volt, hogy megszerezze a ma­
gyar hatóságok támogatását a megmarddt zsidók deportálásának megakadá-
1 yozására. A német hatóságok felismerték, hogy a zsidó vezetők befolyása nö­
vekszik, ami tükröz6dött Horthynak a deportálások leállítására vonatkozó 
döntésében, és a kistarcsai incidensben is. Ezért amt a következtetésre jutot­
tak, hogy Budapesten a zsidók sikeres deportálása megköveteli a Zsidó Ta-
nács el6zetes felszámolását. · 

Ferenczy fölfedte a német tervek egyes részleteit, amikor augusztus 24-én 
találkozott a Tanács vezetőivel, Pctóvel és Wilheimmcl, és figyelmeztette 
őket, hogy az SS úgy döntött, hogy el6bb a Tanács tagjait és családjukat de­
portálják. Elmondta nekik a tervezett művelet más részleteit is, például a ke­
rületek kiürítésének sorrendjét, és annak határidejét 
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A Tanács 1agp1 mégi~ auól tartottak, hogy Ferenczy talán agent provoca­

teur. a Gestapo embere, és Horthy terveit is ki akarja játszani. Végül mégis 
hallgattak Ferenczy figyelmeztetésére, és hozzáláttak az átköllö1.tetési tervek 
végrehajtásához. 26 

Közben a budapesti zsidók tervezett deportálására vonatkozó német-ma­
gyar tárgyalások a kölcsönös gyanakvás légkörében folytatódtak. 

A magyarok igyekeztek a deportálás kitűzött időpontját minél tovább ha­
logatni. várva a nemzetközi helyzet változását, a németek erejének csökkené­
sét. Horthy augusztus 24-én megbeszélést folyiatoll Veesenmayerrel. mely­
nek során a Konnányzó azt ígérte, hO!,'Y hamarosan elviteti a budapesti zsidó­
kat a f6városon kívül létesítendő táborokba, de a lelkiismerete nem engedi, 
hogy hozzájáruljon Németországba való deportálásukhoz. 

Ferenczy erőteljesen támogatta a magyarországi táborok létrehozásának 
tervét, hiszen ebben látta az egyetlen lehetőséget, amivel a németeknek a zsi­
dók lágerekbe történő kiszállítására vonatkozó fenyegető követel6dzését le le­

hetne szerelni. 
A németek a magyar koncentrációs ráborok létrehozásának feltételével 

egyezrek bele abba is, hogy Karl Lutz svájci követ elósegírse a külföldi vé­
deuség alatt álló zsidók kivándorlását.27 

Tárgyalásokba kezdett a Vöröskereszttel a létrehozandó tábor gyógyszerrel, 
élelmiszerrel és egyéb kö1.szükségleti cikkekkel való ellátásáról. A tábort a 
Pest környéki Turán szerették volna létrehozni, ahol a lakók mezőgazdasági 
munkát végeztek volna. 

Erről az eseményről Stem Samu Versenyfuras az id6vel című visszaem­

lékzésében így ír: 
„Ez a koncentrációs terv, amelyről Ferenczy azt mondta nekünk. hogy ez 

a megmaradt zsidóság megmentésének egyetlen módja. megítélésünk szerint 
- megvalósulása esetén - igen nagy veszélyt rejtett volna magában. ( .. . ) A 
konnány a németekkel kötött megállapodásba bevette azt a rendelkezést. 
hogy a vidéki elhelyezésnek európai nívónak megfelelően kell megtörténnie, 
ezt pedig a Magyar Vöröskereszt Egylet ellenőrzi. Ez a kikötés volt segítsé­
günkre. Ferenczy. akit megbíztak a zsidóügyek intézésével. nagy lelkesedés­
sel és gyorsan akarja végrehajtani a koncentrációs megállapodást. "28 

A Zsidó Tanács tagjai ellenezték ezt a tervet, mivel attól féltek. hogy az 
ilyen módon egy helyre koncentrált zsidók könnyebben ki vannak téve~ el­
hurcolás veszélyének, és a németek esetleg bombákat is dobhatnak a táborra. 

„Mi azonnal a belügyminiszterhez fordultunk, és hivatkoztunk arra, hogy 
az elszállítás helyét még meg sem vizsgálták, ezért a koncentráció megkezdé-

~ ' '1 "'-• .. , , . 
18 

se lehetetlen , de mcg<íllapodáscllenes is. A miniszter igazat adott nekünk, 
másnapra odarcndeli magához Ferenczyt. és utasítja minden elhelyezésnek 
előzetes megvizsgálására. a Vöröskereszt megbízott é~ általunk kijelölt tagja 
útján. A Vörfü.kercs.ll derekasan mellénk állt. a kiküldött bizottság másfél hó­
nap alatt nem talált egész Nyugat-Magyarországon egyetlen helyet sem. 
amely az »európai nívón való elhelyezésre« alkalmas lett volna.''29 

A Ferenczy által szorgalmazott tervet így elutasították. 
A sok szenvedésen, rettegésen, a családtagok elvesztésének szörnyű lelki 

tr.lUmáján átment budapesti zsidóság félelme teljesen érthető. és indokolt volt. 
hiszen az általuk említett veszélyek valóban fennálltak. 

Azonban, ha az eseményeket összefüggéseiben vizsgáljuk, akkor fe lmerül 
annak a kérdése, hogy a németeknek a deportálásra vonatkozó erőszakos kö­
veteléseit nem leherett-e volna az országon belüli táborok létrehozásával ki­
elégíteni. ezzel időt nyerni, megakadályozva ezzel a később bekövetkezett 
tragédiát, a gyalogmenetben hajtott emberek tömegének értelmetlen szenve­
dését és halálát. 

Ebben a kérdésben nem felelőst keresni áll szándékomban. csupán Fe­
renczy tetteinek motívumait próbálom megvilágítani, a segítő szándékot. 
amely - a későbbi vádakkal ellentétben - ennek az elgondolásnak a megvaló­
sítására ösztönözre. Úgy érezte, hogy ez az egyetlen lehetséges mód. amellyel 
megmentheti az üldözötteket a haláltól, ezért szerette volna ezt a tervet minél 
gyorsabban végrehajtani. 

A nyiW hatalomátv&l után 

Miután a magyarország teriJletén létesftend6 táborok tervét szeptember vé­
gén elutasítotlák. - az a deportálás leállításával kapcsolatos, augusztus 25-i 
megállapodás ellenére - a németek további követelésekkel álltak el6, így to­
vább folytak a halogató jellegű tárgyalások is a német konnánnyal. 

Horst Grell, a német követség zsidóügyckkel foglalkozó szakértője Fe­
renczyvel is rendszeres tárgyalásokat folytatott ezügyben. 

„Iránymutatást kért, mivel az volt a benyomása, Ferenczy ürügyet keres, 
hogy elhalassza az ígért depórtál~soka1. ( ... ) Grell különféle memoranduma­
it Veesenmayer október 10-én juttatta el a német külügyminisztériumhoz egy 
kísérőlevéllel, melyben arról panaszkodott, hogy a magyar hatóságok állal 
adott különböző biztosítékok ellenére »egyetlen kerületet sem tisztítottak meg 
tisztességesen a zsidóktól«. (. „) Veesenmayer javasolta, hogy( ... ) »maguk-
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nak a német csapatoknak a segítségével vagy a magyar konnányra gyakorolt 
nyomás révén végrehajtassék a mc.gmaradt zsidók evakuálása Magyarország­
ról vagy Budapcstn.51.«":\0 

1944. október 15. , Szálasi hatalomátvétele után a Z.'\idóellenes intézkedé­
sek végrehajtására - elsősorban a munkaszolgálatosok kiszállítá'\ának lebo­
nyol ításánt - szintén a csendőrséget használta fel. 

Ferenczy - korábbi mentőtevékenysége miatt - halálos veszélyben érezte 
magát. Félelme megalapozott volt, mivel ha tettei kitudódnak, statáriális bíró­
ság elé is állíthatták volna, mivel - mint összekötő - a német titkosrendőrség­
t61 szerzett információkat Horthy tudomására hozta, és a német vezetés terve­
inek megvalósulása elé több esetben akadályokat gördített. 

1944 október 15. után a rögtönbíráskodást kiterjesztették „a honvédelem­
mel összefüggő hivatali kötelesség megtagadásának bűntettére" (A m. kir. mi­
nisztérium 3.680/1944. M. E. rende/ete)-11, amely a csendőrségre is vonatko­
zott. Ezt a törvényt minden olyan esetre is alkalmazták, amikor valaki a né­

met hatóságok pardncsait tagadta meg - nem csak konkrétan katonai, honvé­
delemmel kapcsolatos ügyekben. Ugyanez a rendelet kimondta, hogy a statá­
riális bíráskodás kiterjed „a katonai vezetővel szemben elkövetelt engedetlen­
ség , ( ... ) bűntettére". 

Amennyiben valaki azzal próbálta volna kivonni magát a ráerőszakolt ször­
nyű feladatok végrehajtása alól, hogy „beteget jelent", arra az esetre A m. kir. 
minisztérium 4.100/1944. M. E. számú rendeleté-t-'2 alkalmazták, amely a 
rögtönbíráskodás! írja elő a ,,színlelés a katonai szolgálatrd alkalmatlanná vá­
lás, illetőleg a szolgálatteljesítés alól kivonás céljából" eseteire. 

A leleplezéstől való félelmében Ferenczy végrehajtotta a Szálasi-konnány 

utasításait a munkaszolgálatosok kiszállításának irányításával kapcsolatban. 
Talán céltudatos kegyetlenség volt, hogy a német hatóságok pont ót jelöl­

ték ki arra, hogy a zsidók gyalogmenetben való hajtásához szükséges csend­
őri erők parancsnoka legyen. Itt a csend6röket a nyilaskeresztes pártszolgála­
tosok egészítellék ki, és a csendőrség mindvégig a nyilasoknak volt alárend­
elve. A szörnyű kegyetlenkedéseket nem központilag rendelték el, Ferenczy 

erre nem adott parancsot. Ezek az elvakult antiszemitizmus, és az elállatiaso­
dott kegyetlenség önhatalmú, egyéni megnyilvánulásai voltak egy embertelen 
háború utolsó stádiumában. 

(gy Ferenczynek végül ahhoz kellett segédkeznie, amitól - mióta megtud­
ta az igazságot a lágerekben folyó tömeggyilkosságról - mindvégig meg akar­
ta védelmezni a budapesti zsidókat -a kiszállításhoz. 
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Most már nem tudta a német hatóságokat a korábbi életbentanó halasztga­
tással, színleléssel félrcvcí'.Ctni 

• Ab~an, ~ogy po:íc!ójában ~egmar.id1, fontos szerepe van annak is, hogy 
u~y velt~. ·~~ leh~toscg~ adódik a segítségre, míg ha a nyilas kormány vala­
mi megrögzott ant1szem11át helyez oda, aki a németek utasításait gondolkodás 
nélkül, kegyetlenül végrehajtja, a budapesti :tsidóság végleg halálra lesz ítél­
ve. 

Nem tudta előre, hogy ezután már csak kétségbeesett próbálkozásokrd lesz 
lehetősége, és arra, hogy néhány száz ember életbenmarndását közvetett mó­
don elősegítse . 

Erősen korlátozott lehetőségei mellett több esetben mégis yállalta a kocká­
zatot, hogy segítséget nyújtson a hozzá forduló üldözötteknek. 

A Nemzetközi Vöröskereszt külön csoportot szervezett az üldöiött zsidó­
ság megsegítésére. 

Menlevelek kiadásával, és egyéb módszerekkel életek sokaságát mentették 
meg. 

Egyes esetekben ők is Ferenczyhez fordultak segítségért - amint a Lévai 
Jenő Szürke könyvében leírtak tanúsítják - eredménnyel: 

„A mentési utazások sor'.in többször tapasztalták, hogy olyan zsidókat, aki­
ket menlevelekkel hazahoztak, újra elfogtak, és elindítottak Hegyeshalom fe­
lé. Volt néhány olyan esetük is, hogy háromszor hozták vissza ugyanazt a de­

portált zsidót. Emiatt panaszt tettek a külügyminisztériumban, majd Born és 
Weyennann Ujváry tolmácsolása mellett eljártak Ferenczy Lászlónál, és eré­
lyesen követelték, adja ki az utasítást, hogy akinek védlevele van, azt nem 
szabad deportálni. Ugyancsak Ferenczy segítségével érte el Ujváry azt, hogy 

az ún. »T «-csoport 25 tagját, »védett« századokbeli munkaszolgálatosokat, 
november 29-én nem deportálták, és folytathatták mentési akciójukat."'3 

Szintén ezen szervezet keretében végezte áldozatos munkáját a íent is em­
lített Ujváry Sándor író, újságíró is. Kockázatos mentótevékenységét csak úgy 
tudta folytatni, hogy ehhez segítséget kért Ferenczytól, ahogy ezt Lévai Jenó 
is leírja: 

„Javában folyt a mentési munka, amikor Ujváry visszaemlékezve Fe­
renczyvel való régi ismeretségére, elhatározta, hogy vele, aki most a zsidó 

ügyek teljhatalmú intézője volt, veszi fel újrd a kapcsolatot. A Nemzetközi 
Vöröskereszt hivatalos igazolást állított ki, amelyben megbízta nevében való 
tárgyalásra. Ferenczy - bár ismerte Ujváry szánnazását - elfogadta e megbí­
zó l~velet.' sőt sikerült egy olyan tartalmú igazolványt is kiállíttatni vele, mely 
szerint U3váry »összekötő« a Nemzetközi Vöröskereszt és a csendőrség kö-
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zöll. Euel a1. igazolvánnyal azután már nagyszerűen lehetell operálni a nyi­
lasoknál. Most még bátrabban lépett fel, s az igazolványra hivatkozva paran­
csokat ado11 k1 nekik. amelyeket sok esetben teljesítettek is."'~ 

Ferenczy más esetben is nyújtott segítséget az üldözötteknek. 
Erről tanúskodik Berend Béla népbírósági tárgyalásának jegyz6könyve: 
„ ( ... ) 1944 novemberében az utcán téves rendeletértelmezés folytán 300 

zsidó személyt összefogtak. és a rendőrkapitányságr.i kísértek be. Ezeket a 
vádlou ~zabadította k1 a VII. kerületi rendőrkapitányságról. ( „) amidőn Stem 
Samut és más tanácstagot a Gestapo lefogta, és így az elhurcolás veszélyének 
voltak kitéve. a vádlott Ferenczy László csendőr-3:1ezredes segítségével válsá­
gos hely1.etéb6I kiszabadította. ( ... ) Dr. Haller Arpád tanú által bizonyíto~t 
ama tény, hogy őt Mauthausenbe indítou deportáló csoportból a vádlott ki­
mentette - csak ily irányú kapcsolatai alapján volt keresztülvihető.'':lS 

Ferenczy más módon is igyekezett segítséget nyújtani a munkaszolgálato­
soknak. 

A vele készült interjúban a következőképpen számolt be erről: . 
„Láttam, hogy mit művelnek a németek és a nyilasok a bécsi ors~gúton a 

Németország felé hajtott tömegekkel. Felmentem Yajnához, az akkori bel­
ügyminiszterhez, megpróbáltam interveniálni. Ó telefonon felhívta Gerát, és 
arra kérte, próbálja fegyelmezni a párttagokat. All'likor láttam, hogy minden 
intervenció hiábavaló, a saját kezdeményezésemb61, teljesen szabálytalanul 
és jogtalanul fr.1sos engedélyeket adtam a budapesti diplomáciai testületek 
tagjainak, hogy autón rohanjanak a Bécs felé hajtott tömegek után, és még a 
határ elérése előtt hozzanak vissza annyi embert, ahányat csak tudnak.''36 

Raoul Wallenberg naplójában, ahol azoknak a személyeknek a nevét, és te­
lefonszámát jegyezte föl, akik számár.t az emberrnentésben segítséget nyújt­
hatnak, megtaláljuk Ferenczy nevét is.37 

Wallenberg Budapestre érkezésekor egy 2000 palesztinai kivándorlási en­
gedélyre váró, és 630 olyan magyar zsidó adatait tartalmazó listát hozott ma­
gával, akik számára a svédek már kiadták a szükséges vízumokat. Ezt átadta 
Ferenczynek. '.11! 

Ferenczy tájékoztatta Kurzweil Istvánt a Zsidó Tanács lakáshivatalának 
egyik vezet6jét arról a lehe16ségről, hogy 2630 zsidó elhagyhatja az országot 
a német hatóságok engedélyével és a semleges országok közreműködésével. 

„Ferenczy arról is biztosította 6t, hogy hiv~tala már intézkedett a kivándor­
lásoknak az egészen közeli jövőben történő engedélyezéséről. Kérte, hogy 
»biztonsági okokból« a Tanács néhány modem csillagos házat bocsásson ki­
zárólag ezeknek a zsidóknak a rendelkezésére. 
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• 
A Tanács vegye~ érzelmekkel fogadta Kurlweil jelentését. A tagok( .. ) tar­

tottak tőle. hogy Ferencq terve c.sak trükk, mely a deponálások felújításához 
vezet. Úgy döntöttek, ( ... ) 

kipuhatolják Ferenczy kérésének igazi értelmét és következményeit. Ra­
gaszkodtak ahhoz, hogy megkapják az érintett személyek listáját,( ... ). 

( ... )Legnagyobb meglepetésükre Ferenczy tüstént átadta a svéd listát. Né­
hány nappal később Ferenczy hivatalának nyomására a Tanács vezetői sza­
baddá tettek néhány csillagos házat a Pozsonyi úton a svédországi bevándor­
lásra kiválasztott zsidók S7.ámára. Ezek lettek az első ún. védett házak. 
( ... ).":\9 

Raoul Wallenberg, a vészkorszak hőse ebben az időszakban többször vette 
igénybe Ferenczy segítségét. aki a svéd követ működését kezdettől fogva tá­
mogatta, ahogy az naplójából és levelezéséből is kiderül. Lévai Jenő Wallen­
berg életét feldolgozó könyvében így fr róla: 

„Mindenekelőtt a zsidókérdésben kelleti generális megoldást kjeszközöl­
ni, lehetőleg olyat, hogy a deportálásr.t sor ne kerüljön. Ez sajnos, a munka­
köteles korbeli nemvédett zsidóknál a legritkább esetben járt sikerrel. 

Október 31-én délután 6 órára a Külügyminisztérium hívott össze tanácsko­
zást. Azon külügyi és bcl ügyi tisztviselókön kívül, jelen voltak Lutz konzul a 
svájciak és Wallenberg titkár a svédek részéról. Megjelent továbbá Ferenczy 
László csendőr-alezredes. a zsidóügyek intézője is. Felolvastak egy október 
27-én kelt emlékiratot, amely az aznapi minisztertanácson a svájci és svéd ki­
vándorlási engedélyt kérő jegyzékekre hozo11 döntést tartalmazta."40 

Részlet ebből az Emlékirntb61: 
„A királyi magyar külügyminisztérium ezeknek a zsidóknak a kiutazását 

meg fogja engedni. A szóbajöhct6 1_<>idók 1944 november 15-ig legyenek el­
készülve Magyarország elhagyására. "41 

Uvai Jenő könyve beszámol arról a segítségról is, amelyet Ferenczy a 
svéd védettek kiszabadílásában telt Wallenbergnek. 

„Ekkorra már sikerült neki (Wallenbergnek) egyéni szerelelremélt6sága 
révén sok, abban az időben énékes kapcsolatot is létesíleni e szomorú idők 
döntő tényezőivel. Wallenbergnek ily módon sikerült például Ferenczytól 
szenen engedéllyel, - amint azt látni fogjuk, - a Józsefvárosi pályaudvaron a 
bevagonírozásra került ö!tszes védett századok közül a svéd védelem alatt ál­
ló munkaszolgálatosokat a legnagyobb részben kiszabadítani,( . . . )."42 

Ugyanehhez az eseményhez kapcsolódik Wallenberg és Ferenczy alábbi le­
vélváltása: 

„Igen tisztelt alezredes úr! 
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Mcgbes1.élésünk ercdményé1 az alábbiakban foglalom össze: 
1 Ön voh szíves intézkedni, hogy a Knézits utcai laktanyából, a józsefvá­

rosi pályaudvaron keresztül clszállí1ott munkaszolgálatosok 1ranszpon-veze­
tójénél, hogy a közöttük levő svéd védettek visszaküldcssenek Hegyeshalom­
ról Budapes1re, megfelelő kísérettel.( ... ) 

Az a 1isz1cletteljcs kérésünk, hogy oly énelmíí távirat adassék fel, hogy a 
tényleges védőútlevél-tulajdonosok és azok. akik állítják, hogy védóútlevelük 
volt, dc az mcgscmmisíue1e11. küldessenek vissza igazolás végcu Hegyesha­
lomról Budapestre. 

2. Megállapodtunk c1bbc10, hogy a Jókai utcai svéd század elszállítása alkal­
mával , a holnapi napon a magunk részéról bizottságot küldünk ki ajózsefv~­
rosi pályaudvarra. magam és két követségi tisztviselő részvételével. Ez a b1-
zotLo;ág meg fogja állapítani. hogy az elszállításra váró személyek közül kik a 
svéd útlevél (Schutzpass, Prov. Pass) tulajdonosok, illetve, kiknek volt ilyen 
útlevelük. Az ilyen személyek igazolás után Jeszereltetnek, s megfelelő kísé­
rettel a Pozsonyi úti védett házakba fognak kísértetni. ( ... ) 
Midőn ismételten köszönetet mondunk alezredes Úr korrekt és az államköz­

ti megállapodásnak megfelelő elhatározásáért, fogadja igaz nagyrabecsülé­
sem nyilvánítását. 

Budapest, 1944. november 27. R. Wallenberg s. k. 
svéd kir. követségi titkár"43 

„Nagyságos és nemzetes vitéz Ferenczy László alezredes úrnak, 
Budapest 

Mai külön levelem befejezése után közölték velem, hogy az Albrecht-lak­
tanyába különféle más helyekr61 (légószázad, kórházak, ment6k, stb.) elég je­
lentős számú svéd útlevéllel rendelkező személyt kísértek be. 

Tisztelettel kérem, hogy ezen munkaszolgálatosokkal szemben is, mai kü­
lön levelemben emlftell elvek alapján eljárni szíveskedjék. Kérem, méltóztas­
sék velem közölni, hogy az igazoló bizottságot ezek igazolására hol és mikor 
állítsuk rendelkezésre. 

Fogadja igaz nagyrabecsülésem nyilvánítását 

Budapest. 1944. november 27. 

--~r . ,„. '1· ... 
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Raoul Wallenberg s. k. 
svéd követségi titkár"-44 

„A svéd század tábori cscndórökt61 körülfogva hajnali 4 órakor kimasíro­
zott a józsefvárosi pályaudvarra. Nyomon köveue őket kis autóján Wallen­
berg. A pályaudvaron, - amíg a különböző más semleges államok által védeu 
munkaszolgálatosokat 60-80-asával bevagonírozták, - Ferenczy személyesen 
vizsgáha át az egyenként a Schutz-Pass-szal a kézben jelentkező svéd védet­
tek adatait, összehasonlítva azokat az előbb említeu Schützling-Buch adatai­
val. Egész napi harc után, miközben Wallenberg vagonról vagonra ján és 
igyekezett olyanokat is kiszabadítani. akik azl állították, hogy svéd védenek, 
de bármely okból pillanatnyilag nincsen kezükben a védlevél, - sokszáz mun­
kaszolgála1ost tudott este visszavinni és a Tátra-utcai követségi ház pincéjé­
ben biztonságba helyezni. "4~ - írja Lévai Jenő Raoul Wallenberg regényes 
élete ... címíí könyvében. 

Ferenczy László ~ Berend B6la k6s6bbi sorsa 

Mindezen tettei ellenére Ferenczy Lászlót 1946-ban háborús és népellenes 
búntell vádjával népbíróság elé állították, és hiába bizonyították tanúk is men­
tótevékenységét, halálra ítélték és 1946-ban kivégezték. 

Ahogy az a koncepciós perekre je llemző, csak azoknak a lanúknak a vallo­
mását tanották bizonyíték erejGnek és fogadták el, akik Ferenczy parancsra 
elköve1ett tetteinek áldozatai, ill. azok hozzátartozói voltak 

Ferenczy perében tanúként a Budapesti Zsidók Tanácsa egykori tagjait, töb­
bek között Dr. Berend Bélát, Stem Samut és Freudiger Fülöpöt hallgauák ki, 
valamint Ferenczy volt segédtisztjét, Lullay Leó századost. 

Ha ezeknek a tanúknak az itt elhangzott vallomásai! összehasonlítjuk ké­
sőbbi nyilatkozataikkal, pl. Berend Béla saját tárgyalásán elmondott szavai­
val, ill. visszaemlékezésével, Lullay Leó tanúvallomását Berend Béla ügyé­
ben, vagy Stem Samu Versenyfutás u id6vel című írásával, meglepő eltérése­
ket találunk. 

Ferenczy tárgyalásán zsidómen16 tevékenységéről a tanúk csak egy-két 
mondatot ejlenck, annak kevésb~ jelentős részét említve, míg a bGnökért ki­
zárólag 6t teszik felelőssé, ellenben máshol (pl. visszaemlékezéseikben) a 
mentótevékenységben való részvételének bőséges leírását adják. 

Mi lehet az oka ennek a killönböz6ségnek'? 
A Ferenczy-perben tanúként kihallgatottak mind valamiképpen fenyegetett 

helyzetben voltak. 
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Berend Béla és Lullay Leó ellen már folyamatban volt a bűnvádi eljárás. így 

könnyen kényszeríthették őket olyan vallomásm, amely egy előre elkészített 

ítéletet minden szempontból alá 1udott 1ámasztan1. 
Esetleges mentótanúként való szereplésük a bűnrészesség. ill. a kollaborá­

ció vádját vonhana volna maga után. 
A tanúk „megdolgozásának" módszerei rendkívül változatosak voltak. a 

megszégyenítő sajtókampánnyal való fenyegetéstől kezdve a kínzáson át egé­

szen a tanú, vagy annak családtagjai biztonságának, életének közvetlen fcnye­

getéséig. 
Az egykori Budapesti Zsidó Tanács tagjai már 1946-tól ki voltak téve a 

méltatlan támadások sorozatának. Folyóiratok és napilapok sokasága terjesz­

tette róluk a kollaboráció. árulás, a bűnrészesség vádját a koncepciós perek is­

mert stílusában, pl.: 
„Míg az éhező és halálraítélt 7~~idók a csillagos házakban siránkoztak egy 

darab kenyérért, addig ezek a zsarolók biztonságban voltak és dúslakodtak a 

javakban. "46 

Ez a propagandahadjárat - Berend Béla 1946-os perc mellett - a Budapes­

ti Zsidó Tanács tagjainak 1953-as perében érte el tetőfokát, amelynek fóvád­

lottjai többek között Stöckler Lajos és Domonkos Miksa voltak. A per meg­

rendezói szerették volna Berend Bélát is a vádlottak padjár.1 állítani, ezért fon­

dorlatos módon haza akarták csalni őt az Egyesült Államokból, de tervük nem 

sikerült, mert Berend sejtette, hogy mi áll a háttérben, és nem utazott Magyar­

országra. 
Itt Domonkos Miksát és társait a legképtelenebb vádakkal illették, még Ra­

oul Wallenberg haláláért is őket akarták felelőssé tenni.47 

Tehát ezek a tanúk nem csak a társadalom előtti ellehetetlenítés, megszé­

gyenítés veszélyének voltak kitéve. hanem tudatában voltak annak is, hogy 

ártatlanságuk és érdemeik ellenére. az államnak hatalmában áll bánnilycn sú­

lyos bűnt rájuk bizonyítani. 
Méltatlan és kiszolgáltatott helyzetükből adódóan ezeknél a tanúknál a Fe­

renczy- per konstruálói el tudták érni, hogy adalékanyagot szolgáltassanak 

egy előregyártott ítélethez. 
Például annak a vádnak. hogy Ferenczy átállt a nyilasokhoz, ominózus bi­

zonyítékaként szerepelt Ferenczy állítólagos telefonbeszélgetése Domonkos 

Miksával. 
A vád szerint, amikor Domonkos Miksa segítséget kért Ferenczytól, mert 

a nyilasok a csillagos házakból senkit nem engedtek ki, ó a segítséget megta­

gadta. és azt válaszolta: „A zsidók most megkapják, amit kerestek." 
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• A tárgyaláson Ferenczy erre aaal védekezeu. hogy a tanú nem vele beszélt 

telefonon. mert akkor, október 16-án ó bent sem volt a hivatalban. 

A tanú válaszát: „(„ .) a vádlott hangját most is határozottan felismerem." 

- a bíróság további vizsgálat, ellenőrzés nélkül elfogadta, mint bizonyítékot.411 

Október 16-án, közvetlenül a nyilas hatalomátvétel utáni zűrzavaros napok­

ban megtörténhetett az is, hogy valaki (talán az új hatalom képviselői közül), 

aki Ferenczy távollétében az épületben tartózkodou. a telefonvonal túlsó ol­

dalán Ferenczynek adva ki magát, beszélt Domonkos Miksával, mert így 

akarta Ferenczy esetleges segítő beavatkozását megakadályozni, vagy egy­

szerűen bosszúból tette, mert gyGlölte Ferenczyt zsidómentó tevékenysége 

miatt, és a zsidókat, akik eddig részben Ferenczy jóvoltából megmenekültek. 

A tévedés lehetősége azért is állt fenn. mert a korabeli telefonkészülékek 

többnyire nem adták vissza a hangszínt tökéletesen. 

Ferenczy Lászlónak a vád egyes pontjaira, és a tanúvallomások megcáfo­

lására előadott védekezését mindenfajta vizsgálat nélkül elutasították. 

Mindezek eredményeképpen az egykori csend6r-alezredest. az enyhft6 kö­

rülmények teljes figyelmen kívül helyezésével, első fokon halálra ítélték. 

Ügyvédje hiába fellebbezett, azt nem fogadták el, másodfokú tárgyalást 

nem engedélyeztek, és kegyelmi kérvényét is elutasítouák. 

Ferenczy az utolsó pillanatig reménykedett abban, hogy az életmentésben 

játszott fontos szerepe megmenti ót az akasztófától, és tetteit majd elismerik. 

és úgy fognak r.1 tekinteni, mint a budapesti zsidóság egyik megmentőjére. 

Amikor rádöbbent, hogy elismerés helyett milyen ,jutalomban" részesítik, 

(egy s7.emtanú elmondása szerint) lelkileg teljesen összeomlott, nem csak a 

félelemtől, hanem a szörnyű csalódástól is. Erről tanúskodik egy megrázó do­

kumentum is, egy levél, amelyet Ferenczy a per ideje alatt írt, és megkísérel­

te azt kijuttatni - sikertelenül. Ebben azért könyörög feleségének, hogy küld­

jön be számárn egy gyorsan ölő mérget, mert nem bírja tovább ezt a szörnyű 

lelki szenvedést.49 
Dr. Berend Béla fórnbbi ellen - aki Ferenczyvel együttműködve hajtotta 

végre mentóakcióit - 1946-ban büntetőeljárás indult, amely során a főrabbit 

szintén háborús és népellenes bűnökkel: besúgás, árulás, kollaboráció, hull­

agyalázás, stb. vádolták. A tárgyaláson mégis meg tudta védeni igazát, és a ta­

núvallomások figyelembevételével, fellebbezés után felmentették őt. A ked­

vező ítélet ellenére, megszégyenítő sajtókampány indult ellene, amely 11 köz­

véleményt erősen igyekezett ellene hangolni. 1987-ben, az Egyesült Államok­

ban halt meg. és sajnos egész életében nem kapott igazán erkölcsi elégtételt. 

Visszaemlékezésében így ír crr61: 
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„( .. . ) E cikk ke retében lehetetlenség felsorolni azokat az eredményeket, 

amiket 1944-ben, az »antiszemitizmus cionizálásával« elértem, még kevésbé 
azokat az er6feszítéseket, amik - fájdalom - sikertelenek maradtak. Nem rdj­
tam múltak. é_._ mt lelt értük a köszönet, az elismerés? Börtönbe hurcoltatá­
sok, NKVD-»kihallgatások«, ávós kínzások, fegyház és felmentést ignoráló 
rágalomhadjárnt. é lethossziglanig tartó befeketítés, szóban és írásban az óce­
án mindkét partján. "m 

Ferenczy megít6lése 

A háború után Ferenczyt kétszínűséggel, kétkulacsos politika folytatásá­
val vádolták. 

· Mentőtevékenységc ismeretében valószínúsíthet6, hogy saját mentségére 
felhozott bizonyítékai, védekezése hiteles tényeken alapul: 

„De nekem feltétlenü l szükségem volt arra, hogy a németek bizalmát meg­
nyerjem, ellenkező esetben semmit sem teheuem volna az üldözöttek érdeké­
ben. ( . . . ) 

- Nagyon sokan azt mondták, hogy Ön kétszínű játékot úz. Igaz volt ez? 
- Igaz. Kénytelen voltam. A németek felé a hajthatatlan, kemény antiszemi-

tát kellett megjátszanom. Tudtam, nem az a fontos hogy milyen embernek tar­
tanak. Az eredmény a fontos. "51 

Emellett Ferenczyt az 1945 utáni történetírás általában úgy ábrázolta, mint 
aki életmentő tclleit kizárólag :.alibikercsés" céljából vitte véghez. Abban az 
időben, amikor a német megszállók jelenléte, a Gestapo éber és folyamatos 
ellenőrzése, majd később a statárium veszélye kézzelfogható és fenyeget6 va­
lóság volt. teljesen valószínűtlen, hogy valaki azért folytasson zsidóment6 te­
vékenységet, hogy majd a jövőben, a németek veresége után esetleg jobb el­
bírálásban részesüljön. 

Ferenczy személyiségéről sok minden elárul Stem Samu: Versenyfutds az 
id6vel címlí visszaemlékezésének egy apró részlete: 

„Egyenesen azt mondtuk neki (Ferenczynek), hogy ó az egyetlen, aki meg­
mentheti a budapesti zsidóságot a biztos pusztulástól ( „.) Ferenczynek tet­
szett a szerep. (.„ ) Két ízben is eljött a lakásomra. és a tanácskozások alkal­
mával kijelentette, hogy hajlandó szembefordulni a németekkel a zsidóság 
megmentése érdekében,( .. . )."52 

Egy megrögzött antiszemitát nyilván nem lelkesített volna fel , és nem sar­
kallt volna tettekre ez a feladat, és nem biztos, hogy „tetszett" volna neki ez 
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a „szerep··. míg Ferenczyt arra készteue, hogy minden eszközt, az alakosko­
dást is felhasználva, teljesítse veszélyes küldetését. 

Amíg 1944 május végéig - a hivatalos verzió alapján - úgy tudta, hogy a 
kiszállított vidéki zsidóságot ideiglenesen munkatáborokba viszik, teljes ítette 
a parancsokat ezzel kapcsolatban, és az elgázosítottak trdgédiája, amihez így 
hozzájárult, teljesen tudtán kívül történt. 

A koncentr.iciós táborok szörnyű valóságának megismerése után azonban 
rögtön cselekedett, és minden tőle te lhet6t megtett a halálra szántak megmen­
téséért. 

Ferenczy László tárgyalásán a fejére olvasták azoknak az áldozatoknak a 
számát, akiket a tudtán kívül, a német hatóságok a halálba szállíttattak vele. 

Azonban még nem számlálták meg azokat az emberéleteket, akik a „két­
színű Ferenczy" jóvoltából kerülték cl a szenvedést, a rettegést és a halált a 
koncentrációs táborokban, akinek végül csak megszégyenítés, gyűlölet, kivé­
geztetés, bűnbak-sors jutott osztályrészül. 
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Ferenczy László (Felsövisó, 1898. márc. 8., - Budapest, 1946. máj. 31.): a -+zsidódeportálás 
egyik irányítója 1944-1945-ben. 
Édesapja főszolgabíró. Máramarosszigeten elvégzi a piarista gimnáziumot. 1917-ben végez a 

nagyváradi -+hadapródiskolán, ekkor zászlóssá avatják. Az I. világháborúban elnyeri az 

Arany---+ Vitézségi Érmet. 1918-ban Pesten beiratkozik a Pázmány Péter Tudományegyetem 

Jogi Karára, de tanulmányait nem fejezi be. - 1921. **. **-án átkerül a m. kir. -+Csendőrség 
(II.) áJlományába 1934-ig különböző tanalakulatoknál teljesít szolgálatot, mint oktató, és 
osztály-segédtiszt. 1929-ben avatják vitézzé. 1924-ben főhadnaggyá, 1928-ban pedig 
századossá nevezik ki. 1934-ben Gyulára kerül szárnyparancsnoki minőségben, ahol 
köztörvényes bűncselekmények nyomozásának irányításával foglalkozik. 1938-ban 
Debrecenbe helyezik át, ahol a nyomozó alosztályhoz kerül, mint beosztott. 1939-ben itt 
átveszi a szárnyparancsnokságot. 1939 októberében elvégzi a törzstiszti tanfolyamot. 1940. 
május l -én Kassára helyezik át, mint nyomozó alosztály parancsnokot, ahol 1942. július 12-ig 
teljesített szolgálatot. 1942. július 12- tői a Budapesti Csendőrség Nyomozó Alosztályának 
vezetője. 

~Magyarország német megszállása után, 1944. március 28-án - t nevezik ki összekötőnek a 
magyar kormány és a német hatóságok (-+Gestapo, -+SD) közé. E beosztásában - kap 
parancsot a vidéki zsidóság deportálásának megszervezésére. - az összekötő a -+Budapesti 
Zsidó Tanács felé is. Itt elsősorban -+Berend Béla szigetvári főrabbival áll állandó 
kapcsolatban, aki későbbi mentőtevékenységében is legfőbb ösztönzője, segítője, és 
informátora. 
1944 júniusában, az ún. Auschwitzi jegyzőkönyvekből értesül arról, hogy a németek által a 
megjelölt célállomások nem munka-, hanem megsemmisítő táborok. 
Bizottságot akar küldeni az auschwitzi -+koncentrációs táborba, de az a német hatóságoktól 
nem kap beutazási engedélyt. -- ezért írásos jelentést juttat el -Horthy Miklóshoz a deportált 
zsidók megsemmisítésének veszélyéről. E dokumentum hozzájárul a deportálás leállflásához 
július 6-án a -+kormányzó által. - lehetőségei szerint igyekszik segíteni a zsidókon. Július 17-
én a Bp.-i Zsidó Tanácstól kap értesítést, hogy a kormányzói tilalom ellenére a Gestapo 
deportálja az -+internáltakat Sárvárról és Kistarcsáról, kormányzói jóváhagyással Hatvanból 
személyesen fordítja vissza az Auschwitzba tartó vonatot. - Mivel a németek csak 
ideiglenesnek tekintették a deportálások leállítását, - augusztus 24-én ötpontos 
memorandumot ad át Ho1thynak, amelyben a deportálások megtagadása mellett érvel. 25-én a 
magyar kormány jegyzéket ad át a deportálások fo lytatásának megtagadásáról -+ Veesenmayer 
teljhatalmú némettkövetnek, - pedig kijelenti a deportálásokat irányító -+Eichmannak, hogy a 
Csendőrség és a m. kir. Honvédség (II.) akár fegyverrel is megakadályozza a deportálások n. 
folytatását. Később, hogy elejét vegye az újabb német követeléseknek, koncentrációs tábor 
létesítésére tesz ígéretet a Gestaponak -+Magyarország területén. - Október 11-én kinevezik 
a Csendőrség központi nyomozó parancsnokává A -+nyilas hatalomátvétel után, 
1944. október 17-én -+Szálasi Ferenc me. - t nevezi ki a zsidóügyek intézésének felelösévé, 
tárca nélküli miniszteri rangban. A -+munkaszolgálat keretében Mo. területén (a 
-+hadmzive/eti területen és a -+hátországban egyaránt) munkába állítja a zsidókat, de ezzel 
megelőzi nagy többségük kihurcolását. - kezdeményezésére a -+Szálasi-kormány 1944. 
november 2-án egyezményt köt a svéd kormánnyal, hogy a Hungarista Munkaállam svéd 
elismeréséért cserébe megadják a svéd állampolgárságot a svéd -+menlevéllel rendelkező 
zsidók egy részének. Ezek kiválogatásában - segíti Raoul -+Wallenberget. A menleveleseket 
- ún. -+védett házakba költözteti, s gondoskodik azok cső. védelméről. Noveber 20-án - t 
-+Vaj na Gábor belügyminiszter saját kérésére felmenti tisztsége alól. December 13-án 
Szombathelyre rendelik. 1945. március 25-én a kormány utasítására Németországba távozik. 
rtt július 14-én önként jelentkezik az ottani amerikai katonai parancsnokságon, ahol kéri 



saját maga és családja hazajuttatását, mivel abban bízik, hogy mentötevékenysége miatt 
Magyarországon igazolni fogják. Az amerikaiak letartóztatják, 1945. október 26-án 
Magyarországra szállítják, és átadják a magyar hatóságoknak. 
1946. április 9-én háborús és népellenes bűntett vádjával halálra ítélik, és május 31-én, 
Budapesten, nagy nyilvánosság elött kivégzik. 
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